
رئیس کمیسیون حمل و نقل شورای شهر تهران در 
مورد چرایی به تعویق افتادن زمان ورود واگن های مترو 
از محل قرارداد چین توضیحاتی ارائه و تأکید کرد که 
شهرداری تهران به جای ۱۵ درصد پیش پرداخت، ۹.۷ 
درصد از مبلغ اولیه را پرداخت کرده است که همچنان 

از تعهد قانونی خود عقب هستند.
به گزارش ایسنا، پیرو انعقاد قراردادی از سوی سازمان 
شهرداری ها با شرکت چینی برای خرید ۶۳۰ واگن 
برای متروی تهران، شــهرداری تهران از زمان انعقاد 
قرارداد تا کنون، زمانهای مختلفی را برای ورود اولین رام 
قطار مترو از محل قرارداد چین اعلام کرده است و حتی 
زاکانی شهردار تهران هم در بیست و دومین پویش قرار 
خدمت در جمع نخبگان و معتمدان منطقه ۲۱ اعلام 
کرد که طبق قرارداد با شرکت های چینی بیش از ۷۹۱ 
دستگاه واگن از بهمن امسال و در بازه زمانی ۳ ساله وارد 

کشور می شود.  با وجود اینکه مدیران مربوطه همواره 
اعلام کردند که در بهمن ماه یعنی کمتر از یکماه دیگر 
اولین رام قطار متروی چینی وارد ناوگان می شود و مترو 
سواران هم منتظرند تا اولین رام قطار از محل قرارداد 
چین وارد ناوگان شود؛ اما حالا مهدی چمران رئیس 
شورای شهر تهران در حاشیه جلسه شورای شهر در 
مورد ســرانجام واگن های مترو گفته است که من از 
همه مسئولان کشور درخواســت کمک  کردم و آنها 
نیز کمک کردند، اما حالا چینی ها برای ما ناز می کنند.
عبدالمطهــر محمدخانی ســخنگوی شــهرداری 
تهران نیز در نشســت اخیــر خود اعلام کــرد: این 
توافق بین رؤسای دولتهای گذشــته است که دوره 
ششــم مدیریت شــهری توانســت آن را عملیاتی 
 کنــد و دو رام قطــار در ســال آینــده وارد خطوط 

مترو خواهد شد.

وی با بیان اینکه بر اساس ادعاهای مدیران شهری این 
قول ها داده می شود و حالا شرمندگی برای ما می ماند 
که قول هایی داده می شود؛ اما عملی نمی شود، در مورد 
زمان ورود این قطارهای مترو به پایتخت می افزاید: با 
توجه به اخباری که سخنگوی شهرداری تهران اعلام 
کرده به نظر می رســد که ابهامات زیادی برای ادامه 

کار دارند.
تشکری هاشــمی در مورد ســخنان مهدی چمران 
رئیس شورای شهر تهران در مورد ناز کردن چینی ها ، 
تأکید می کند: در مورد پیش پرداخت ها مشخص شد 
که علیرغم ادعایی که شهرداری تهران در مورد پیش 
پرداخت خرید واگن ها  مطرح کرده بود، مشخص شد 
که شهرداری بدون هماهنگی با شورای شهر از محل 
منابع خود بخشــی از پیش پرداخت و نه همه آن را 

پرداخت کرده است.

مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت 
از بازنگری برنامه ملی »غنی ســازی آرد با آهن و 
اسیدفولیک« پس از گذشــت ۲۰ سال از اجرای 
آن خبر داد و گفت: با توجه به آمار بالای شــیوع 
کم خونی در کشور می توان گفت برنامه هایی که 
با هدف کاهش کم خونی در کشور اجرا می شوند، 

می بایست مورد بازنگری قرار گیرند.
دکتر احمد اسماعیل زاده در گفت وگو با ایسنا، با 
بیان اینکه حدود ۲۰ ســال از زمان اجرای برنامه 
غنی ســازی آرد با آهن و اســیدفولیک در کشور 
می گذرد، اظهار کرد: برنامه  غنی سازی آرد با آهن 
و اسیدفولیک با هدف کاهش »کم خونی« از سال 
۸۴ آغاز شــده و همچنان ادامه دارد.  هنگامی که 
برنامه غنی سازی آرد در کشور آغاز شد، تصمیم 
بر این بود که فقط آرد مورد اســتفاده برای پخت 
نان »لواش« با اســتفاده از »پرمیکس پونان« که 
حاوی آهن و اســیدفولیک است در کارخانه های 
آرد با نظارت سازمان غذا و دارو غنی سازی شود. 
برنامه غنی سازی آرد با آهن و اسیدفولیک در گذر 

زمان گسترش یافته، به عبارت دیگر، اغلب نان های 
کشور با آرد غنی سازی شده با آهن و اسیدفولیک 

پخته می شوند.
مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت 
دربــاره ارزیابی های انجام شــده در زمینه برنامه 
غنی ســازی آرد نانوایی ها توضیــح داد: با توجه 
به اینکه حدود ۲۰ ســال از زمــان اجرای طرح 
غنی ســازی آرد با آهن و اســیدفولیک در کشور 
می گذرد، دفتر بهبود تغذیه به موضوع ارزشیابی 
این طرح ورود کرد. نتایج ارزیابی ها بیانگر این است، 
اگرچه برنامه غنی سازی آرد با آهن و اسیدفولیک 
به کاهش کم خونی منجر شــده اما آمار شــیوع 
کم خونی در کشور همچنان زیاد است. با توجه به 
آمار بالای شیوع کم خونی در کشور می توان گفت 
برنامه هایی که با هدف کاهش کم خونی در کشور 
اجرا می شوند، می بایست مورد بازنگری قرار گیرند.

وی با بیان اینکه بررســی برنامه غنی سازی آرد 
با آهــن و اســیدفولیک جزو اولویت هــای دفتر 
بهبود تغذیه وزارت بهداشــت در سال جاری به 

حســاب می آید، گفت: حدود ۲۰ ســال از زمان 
برنامه غنی ســازی آرد با آهن و اســیدفولیک در 
کشــور می گذرد و این برنامه  می بایســت مورد 
بازنگری قرار گیرد. ۲ کمیته تخصصی برای بررسی 
برنامه غنی سازی آرد تشکیل شده که یک کمیته، 
مسئولیت بررسی موارد مربوط به »آهن« و دیگری 
نیز مســئولیت بررســی موارد مربوط به »اسید 

فولیک« را بر عهده دارد.  
اسماعیل زاده درباره ترکیب کمیته های تخصصی 
بررسی وضعیت غنی سازی آرد اظهار کرد: اعضای 
هیات علمی دانشگاه های علوم پزشکی و خبرگان 
حوزه های تخصصی، اعضای کمیته های تخصصی 
را تشکیل می دهند و هر کمیته ۱۴ عضو دارد. این 
کمیته ها، شواهد موجود را مورد بررسی علمی قرار 
می دهند و جلساتی را با نانوایی ها برگزار می کنند. 
کمیته های تخصصی بررسی برنامه غنی سازی آرد، 
تمام چالش ها و یافته های خود را بررسی کرده و در 
اختیار دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت 

قرار می دهند.

بازنگری در برنامه »غنی سازی آرد« چرایی به تعویق افتادن ورود واگن های چینی به تهران
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وزیر نفت اعلام کرد:

تولید حداکثری گاز 
برای عبور از زمستان

تولید محصولات کشاورزی 
به ۱۶۰ میلیون تن می رسد

۵۳.۱ میلیارد دلار 
ارز واردات تامین شد
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سرمقاله
ساماندهی 

فرارهای مالیاتی 

مالیــات ابــزاری مهم در 
جهــت تحقــق عدالــت، 
و  بهداشــت  ســلامت، 
بالابردن سطح فرهنگ در 
 کشورهاست. با اعتبار حاصل از مالیات بسیاری از 
 پروژه های نیمه تمام کامل میشود و دیگر از کسری 
بودجه های سالیانه خبری نیست. در حال حاضر 
تنها فروشگاه ها و شرکت های رسمی مالیات خود 
را پرداخت می نمایند و فرار مالیاتی گســترده در 
کشور وجود دارد. اساسا مالیات به این معنی است 
که دولت بر اســاس ارائه خدمات و امکانات پایه و 
زیرساختی در کشور به منظور ایجاد فضای مناسب 

کسب وکار برای... 

  مسعود دانشمند، اقتصاددان

متن کامل  د ر صفحه ۳
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تحول خدمت رسانی 
به مردم با هوش مصنوعی

مالیات به کمک صنعت رفت

تأمین مالی شهرک های صنعتی با منابع مالیات
صفحه۳

صفحه2

گسیل  سرمایه  به  صنایع  پایین  دستی
صادرات   با   پیوستن   به  FATF  تسهیل  می شود

رئیس مرکز ملی فضای مجــازی گفت: در صورت 
استفاده از هوش مصنوعی، نظام سلامت در کشور 
با کاهش فشــار و هزینه روبرو خواهد شــد و این 
پدیده وضعیت خدمت رسانی و زیست مردم را در 
این حوزه متحول خواهد کرد. ســید محمد امین 
آقامیری -دبیر شــورای عالــی و رئیس مرکز ملی 
فضای مجازی کشــور در کنگره بین المللی هوش 
مصنوعی در سلامت در دانشــگاه علوم پزشکی و 
خدمات بهداشتی، درمانی ایران اظهار کرد: با توسعه 
اینترنت و فضای مجازی در دنیا، محدودیت زمان و 
مکان حذف و ارتباطات و خدمات گسترش یافته و 
این فضای جدید شرایط تحقق دولت الکترونیک 
 و دسترســی بــه خدمــات را بــدون محدودیت 
فراهم کرد. وی با اشاره به این که هوش مصنوعی، 
حوزه های آموزش، کســب و کار، مشاوره و… را 
متحول کرده است، افزود: فضای مجازی باعث توسعه 
عدالت و بهره مندی از خدمات متنوع و باکیفیت در 
سراسر کشور به صورت عادلانه شده است. آقامیری 
درخصوص فناوری هوش مصنوعــی تاکید کرد: 
هوش مصنوعی دسترسی به مشــاوره های حرفه 
ای و تخصصی و خدمات با کیفیت را تسهیل کرده 
است، چرا که تا پیش از ظهور این فناوری، باید برای 
تربیت نیروی انسانی متخصص، خدمات، زیرساخت 
و امکانات هزینه بسیاری می شد. وی تصریح کرد: 
هوش مصنوعی فرصتی برای کشور ایجاد کرده که به 
صورت عادلانه بتوانیم به مردم خدمت کنیم که این 
مهم موجب رضایت جمعی، سهولت زندگی مردم و 
افزایش بهره وری در عرضه کنندگان خدمات شده 
است. رئیس مرکز ملی فضای مجازی با اشاره به این 
که سیاست گذاری و برنامه ریزی برای بهره مندی 
از هوش مصنوعی در کشــور از مسائل راهبردی و 
استراتژیک اســت، گفت: در حوزه سلامت، هوش 
 مصنوعی مــی تواند در عرضه خدمــات متنوع در 

زمینه های مختلف همچون...

آگهی تجدید مناقصه عمومی دو مرحله ای - نوبت دوم

موسسه مهندسی رهاب در نظر دارد عملیات تهیه و طبخ غذای مورد نیاز پروژه خط ۱۰ مترو تهران را از طریق مناقصه عمومی دو مرحله ای به پیمانکار واجد شرایط واگذار نماید.
مدت زمان اجرا : از تاریخ انعقاد قرارداد به مدت ۱۲ ماه شمسی تعیین می گردد.

نحوه پرداخت: به صورت ۱۰۰درصد تهاتر می باشد. 
مبلغ تضمین شــرکت در مناقصه: مبلغ تضمین شــرکت در مناقصه مطابق ماده ۶ تصویب نامه ۱۲۳۴۰۲/ ت   ۵۰۶۵۹ ه مورخ ۹۴/۰۹/۲۲ آیین نامــه تضمین معاملات دولتی مبلغ 

۲۲.۶۰۸.۰۰۰.۰۰۰ریال می باشد که به صورت ضمانتنامه بانکی و یا واریز نقدی ارائه گردد.
آخرین مهلت تحویل پیشنهاد قیمت: تا پایان وقت اداری روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۱۸ 

تاریخ گشایش پاکات: گشایش پاکات توسط کمیسیون مناقصه کارفرما انجام خواهد شد و نتیجه به صورت کتبی به برنده مناقصه اعلام می گردد. 
داوطلبان می توانند به منظور دریافت اسناد مناقصه از روز پنج شنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۱۳تا پایان وقت اداری روز یک شنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۱۶ با در دست داشتن معرفی نامه به آدرس زیر مراجعه نمایند.

آدرس محل اجرای کار: پروژه خط ۱۰ مترو تهران
آدرس ستاد پروژه ) دریافت اسناد و تسلیم پیشنهاد(: تهران، اتوبان شهید خرازی، میدان دریاچه شهدای خلیج فارس، بلوار جوزانی غربی، ستاد پروژه خط ۱۰ مترو تهران، واحد فنی و مهندسی

شماره تماس:  آقایان مردمی و قنبری ۰۹۳۶۴۹۹۴۰۵۵-۰۹۳۰۳۶۷۵۴۷۳
آدرس دفتر مرکزی : تهران، میدان آرژانتین، خیابان بخارست، کوچه چهاردهم غربی، پلاک ۳، موسسه مهندسی رهاب، واحد فنی و مهندسی

هزینه چاپ آگهی در روزنامه به عهده برنده مناقصه می باشد.
موسسه مهندسی رهاب

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای - نوبت دوم

موسسه مهندسی رهاب در نظر دارد عملیات اجرایی باقیمانده فونداسیون و دیوار )تا تراز زیر استرات( ایستگاه میدان اتریش پروژه خط ۱۰ مترو تهران را از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای به پیمانکار واجد شرایط واگذار نماید.
مدت زمان اجرا : از تاریخ انعقاد قرارداد به مدت ۴ ماه شمسی تعیین می گردد.

نحوه پرداخت: به صورت نقد و تهاتر می باشد. 
مبلغ تضمین شــرکت در مناقصه: مبلغ تضمین شــرکت در مناقصه مطابق ماده ۶ تصویب نامه ۱۲۳۴۰۲/ ت   ۵۰۶۵۹ ه مورخ ۹۴/۰۹/۲۲ آیین نامــه تضمین معاملات دولتی مبلغ 

۹.۴۶۶.۷۴۴.۹۲۵ریال می باشد که به صورت ضمانتنامه بانکی و یا واریز نقدی ارائه گردد.
آخرین مهلت تحویل پیشنهاد قیمت: تا پایان وقت اداری روز پنج شنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۲۰ 

تاریخ گشایش پاکات: گشایش پاکات توسط کمیسیون مناقصه کارفرما انجام خواهد شد و نتیجه به صورت کتبی به برنده مناقصه اعلام می گردد. 
داوطلبان می توانند به منظور دریافت اسناد مناقصه از روز پنج شنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۱۳تا پایان وقت اداری روز دوشنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۱۷ با در دست داشتن معرفی نامه به آدرس زیر مراجعه نمایند.

آدرس محل اجرای کار: پروژه خط ۱۰ مترو تهران- ایستگاه میدان اتریش
آدرس ستاد پروژه ) دریافت اسناد و تسلیم پیشنهاد(: تهران، اتوبان شهید خرازی، میدان دریاچه شهدای خلیج فارس، بلوار جوزانی غربی، ستاد پروژه خط ۱۰ مترو تهران، واحد فنی و مهندسی

شماره تماس:  آقایان مردمی و قنبری ۰۹۳۶۴۹۹۴۰۵۵-۰۹۳۰۳۶۷۵۴۷۳
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اقتصاد2
ایران

تولید محصولات کشاورزی به 
۱۶۰ میلیون تن می رسد

نایب رئیــس کمیســیون کشــاورزی گفت: 
براساس سند امنیت غذایی تا افق ۱۴۱۱، تولید 
محصولات کشــاورزی باید به ۱۶۰ میلیون تن 

برسد.
پیمان فلسفی نایب رئیس کمیسیون کشاورزی 
در هشــتمین نشســت تخصصی یازدهمین 
همایش سالانه اقتصاد مقاومتی با عنوان الزامات 
اجرای ســند ملی دانش بنیان امنیت غذایی با 
تاکید بر خودکفایی محصولات کشاورزی گفت: 
براساس آمار وزارت نیرو برآورد مصرفی آب فعلی 
بخش کشاورزی ۸۱ میلیارد متر مکعب و وزارت 
جهاد ۷۰ میلیارد متر مکعب اســت که تا افق 
۱۴۱۱ میزان مصرف آب بخش کشاورزی باید 

به ۵۱.۵ میلیارد مترمکعب برسد.
به گفته او، تا افق ۱۴۱۱ خودکفایی محصولات 
اساسی به موجب این سند باید اتفاق بیفتد که 
براین اساس تولید محصولات کشاورزی از ۱۲۳ 
میلیون تن زمان تصویــب باید به ۱۶۰ میلیون 

تن برسد.
فلســفی ادامه داد: تحقق تولید ۱۶۰ میلیون 
تن محصولات کشاورزی نیازمند ۱۰۰ میلیارد 
مترمکعب آب است، حال چطور می خواهیم با 
۵۱.۵ میلیارد مترمکعب آب به خودکفایی ۱۶۰ 
میلیون تن برسیم، این تناقض در سند امنیت 
غذایی وجود دارد که جای سوال است که با چه 

مکانیزمی محاسبه شده است؟
نایب رئیس کمیسیون کشاورزی با بیان اینکه 
وزارت نیرو متولی تامین آب است، افزود: کاهش 
مصرف آب در بخش کشاورزی نباید به تعطیلی 
بخش کشاورزی منجر شــود، از این رو سرمایه 
مورد نیاز برای بخش کشاورزی باید تامین شود.

به گفته او، بنابر آمار طی ۷۰ سال گذشته متوسط 
سرمایه گذاری سالانه بخش کشــاورزی به ۵ 
درصد هم نمی رسد، درحالیکه برای افزایش بهره 
وری نیازمند سالانه هزار همت اعتبار هستیم. 
فلسفی با بیان اینکه مصوبه الگوی کشت نیازمند 
۵۰ همت اعتبار اســت، گفت: بنده معتقدم با 
همین آب و خاک امکان افزایش تولید از ۱۳۰ 
میلیون فعلی به ۳۰۰ میلیون تن با کشــاورزی 

دانش بنیان وجود دارد.

سند امنیت غذایی دانش بنیان و 
واقعی است

رئیس اسبق ســازمان تات گفت: سند امنیت 
غذایی دانش بنیان، واقعی و... اســت و توســط 
بخش های مختلف دولتی و غیردولتی به اجماع 

رسیده است.
به گزارش مهر، در ادامه برگزاری همایش سالانه 
اقتصاد مقاومتی، امســال یازدهمین همایش 
با موضوع »امنیت غذایی، کشــاورزی بهره ور و 
تجارت تحریم پذیر« طی چندین نشست در حال 
پیگیری است. نشست هشتمین نشست با عنوان 
»الزامات اجرای ســند ملی دانش بنیان امنیت 
غذایی« با حضور مدیران دولتی و کارشناسان 
حوزه امنیت غذایی در محل دبیرخانه شورای 
عالی انقلاب فرهنگی برگزار شد. اسکندر زند، 
معاون اسبق وزیر جهاد کشاورزی درباره تدوین 
سند امنیت غذایی در ابتدای همایش گفت: این 
سند جز یکی از اسناد بزرگ، معتبر و جامع است.

وی در ادامــه به خصوصیات ســند پرداخت و 
افزود: نخســت اینکه به ابعــاد مختلف امنیت 
غذایی پرداخته شــده و بــه مؤلفه های فراهم، 
مصرف، تــاب آوری و… را در بر می گیرد. وی 
به خصوصیت دیگر اشــاره کــرد و اضافه کرد: 
همه ذی نفعان از بخش دولتــی و خصوصی و 
 نهادهــای آموزشــی و علمی در نوشــتن آن

 دخیل بودند.
زند گفت: اجماع تمام طیف های گوناگون رخ داد 
و سند در دو دولت چکش کاری شد. همچنین 
واقعی است و عرشی نیست؛ شاخص ها برای اجرا 
تعریف شده است. تئوری قوی داشته و یک نگاه 
به منابع و نگاه دیگر به تولید است. ضمن اینکه 

اسناد بالادستی را پوشش می دهد.
رئیس اسبق سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج 
کشــاورزی )تات( تصریح کرد: در سند امنیت 
غذایی روی ۳۰ الگو مصرف مطالعه شــد و این 
سند ۶۰ زیرســند دارد. به عنوان مثال، درباره 

اطلاعات گوشت ۵ تا ۶ جلسه برگزار شد.
زند تاکید کرد: سند، دانش بنیان است. این امر 
به دنبال افزایش تولید و کاهش سطح زیر کشت 
بوده و باید از ظرفیت های مغفول مانده استفاده 
شود. این کارشناس حوزه کشــاورزی توسعه 
اظهار کرد: در دل این سند نوآوری های زیادی 

وجود دارد.

خبر

دبیــر انجمن مســتربچ و 
پلیمر ایران گفت: پیوستن 
کشــور به گروه ویژه اقدام 
مالــی )FATF( و خروج از 
لیست ســیاه تســهیل و 
توسعه صادرات کالاهای صنعتی را به همراه خواهد 
داشــت. به گزارش ایرنا، رضا توفیقی در نشســت 
خبری برگزاری نهمین کنفرانس مستربچ و پلیمر 
ایران در پاسخ به ایرنا افزود: پیوستن به FATF سبب 
می شــود هزینه های تولید برای تولیدکنندگان 
داخلی کاهش یافته و در نتیجه قدرت رقابت آنها در 

بازارهای جهانی افزایش یابد.
وی ادامه  داد: در شــرایط کنونی هزینه های تولید 
برای تولیدکنندگان بالا اســت و نمــی توانند در 
بازارهای جهانی به خوبی رقابت کنند. دبیر انجمن 
مستربچ و پلیمر با اعلام حمایت از اقدام دولت برای 
پیوستن ایران به گروه ویژه اقدام مالی ابراز امیدواری 
کرد که نام ایران هرچه زودتر از لیســت سیاه این 

گروه خارج شود.
توفیقی ادامه داد: علاوه بر پیوســتن به FATF نیاز 
است که دسترسی به سوئیفت برقرار شده و ارتباط 

با کارگزاری های بانکی هم برقرار شود تا کشور از 
نتایج این امر بهره مند شود. وی صنعت نفت، گاز و 
پتروشیمی کشور را دارای مزیت اقتصادی دانست 
و افزود: باید سرمایه گذاری ها به سمت توسعه آن و 

صنایع پایین دست معطوف شود.

رئیس انجمن مســتربچ و پلیمر ایران هم در این 
نشست گفت: اگر با آمدن ترامپ صادرات نفت ایران 
دچار مشکل شود، صنایع مســتر بچ و پلیمیر می 
تواند به توسعه صادرات کمک کند. امید کوشکی 
افزود: محصولات کامپد و پلیمر ایران این توانایی 

را دارند که به کمک صنعت نفت و گاز پتروشیمی 
بیاینــد. وی از رشــد بالای صــادرات محصولات 
مســتربچ و پلیمر ایران در ســال های اخیر خبر 
داد و گفت: ســال ۱۴۰۱ میزان صادرات این حوزه 
حدود ۲۵ میلیون دلار بود که سال گذشته به ۶۰۰ 
میلیون دلار افزایش یافت. وی افزود: شــش ماهه 
امسال ۴۵ میلیون دلار صادرات داشتیم که افزایش 

خواهد یافت.
کوشکی از آمادگی برای رســاندن میزان صادرات 
محصولات به یک میلیارد دلار خبــر داد و گفت: 
همکاری دولت و مجلس ایــن هدف را محقق می 
کند. وی به مشکلاتی که ناترازی انرژی برای صنایع 
ایجاد کرده اشــاره کرد و گفت: صنایع مســتربج 
و پلیمر در تلاشــند با کمک شــرکت های کره ای 

راهکارهایی برای صرفه جویی انرژی ایجاد کنند.
رئیس انجمن مســتربچ و پلیمر ادامه داد: حدود 
یکصد شرکت دانش بنیان در این صنعت فعالیت 
دارنــد و این صنعــت در منطقه کم نظیر اســت. 
کوشکی از بومی سازی ۹۵ درصدی در این صنعت 
خبر داد و گفت: کالاهایی که ما تولید می کنیم می 
توانند در جهان رقابت کنند. وی صنعت پتروشیمی 
ایران را یک صنعت پیشرو دانست که توانایی دارد 

بیش از پیش سرآمد باشد.

صادرات با پیوستن به FATF تسهیل می شود

گسیل سرمایه به صنایع پایین دستی

وزیر نفت اعلام کرد:
تولید حداکثری گاز برای عبور 

از زمستان
وزیر نفت با تأکید بر لزوم مدیریت مصرف در کنار 
افزایش ظرفیت تولید انرژی گفت: تولید گاز در 
کشــور اکنون با تمام ظرفیت انجام می شود تا از 
زمستان عبور کنیم. محســن پاک نژاد وزیر نفت 
عصر در دیدار با نمایندگان کمیسیون کشاورزی 
مجلس شورای اسلامی در وزارت نفت با بیان اینکه 
همکاران ما در صنعت نفت در تأمین ســوخت 
دچار سختی هســتند، اظهار کرد: با کاهش یک 
درجه دما، مصرف گاز بخش خانگی ۲۵ میلیون 

مترمکعب در روز افزایش می یابد.
وی تصریح کرد: تأمیــن گاز مورد نیاز بخش خانگی 
خط قرمز ما است، اما زمانی که مصرف گاز در بخش 
خانگی بالا می رود، مجبور به ایجاد محدودیت برای 
گازرسانی به سایر بخش ها هستیم. وزیر نفت با بیان 
اینکه وزارت نفت سبد سوخت مورد نیاز نیروگاهی را 
که شامل گاز، نفت گاز و نفت کوره است در اختیار آنها 
قرار می دهد، گفت: روزانه ۵۵ میلیون لیتر نفت گاز 
به نیروگاه ها تحویل می شود و در بخش گاز نیز تمام 
تلاش مان را می کنیم تا بیشترین گاز را به نیروگاه ها 
تحویل دهیم. پاک نژاد با بیان اینکه برای توسعه هر فاز 
پارس جنوبی به همراه پالایشگاه به بیش از ۵ میلیارد 
دلار سرمایه و ۶ سال زمان نیاز است، گفت: اما با وجود 
این سرمایه گذاری، مصرف با شــتاب بیشتری بالا 
می رود، بنابراین باید به مدیریت تقاضا و بهینه سازی 
مصرف برای جبران ناترازی توجه کنیم. وی با تأکید 
بر لزوم استفاده از وسایل گرمایشی با راندمان بالا برای 
مدیریت مصرف انرژی تصریــح کرد: باید از ظرفیت 
بخش خصوصی برای جایگزینی وسایل گرمایشی با 
راندمان پایین از محل ماده ۱۲ استفاده کنیم. وزیر نفت 
به موفقیت پویش »۲ درجه کمتر« در مدیریت نسبی 
مصرف گاز اشاره کرد و گفت: این نمونه ای از اثربخشی 

مدیریت تقاضا برای بهینه سازی مصرف است.

تداوم صادرات پسته 
رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی ایران 
گفت: ســالانه ۶۵۰ میلیون دلار گیاه دارویی 
از ایران صادر می شــود که ۳۲۰ میلیون دلار 
آن برآمده از صادرات زعفران اســت، صادرات 
پسته نیز با رعایت الزاماتی همچنان تداوم دارد. 
محمدعلی رضایی، رئیس کمیسیون کشاورزی 
اتاق بازرگانی ایران در گفت وگو با ایلنا از صادرات 
ســالانه ۶۵۰ میلیون دلار گیاه دارویی از ایران 
خبر داد و گفت: حدود ۳۲۰ میلیون دلار از این 
رقم به زعفران اختصاص دارد و بیشتر زعفران 
صادراتی ایرانی در بازارهای اروپا، چین، روسیه و 
هند عرضه می شود، همچنین از آنجا که گیاهان 
دارویی از جمله زعفران در گــروه مواد غذایی 
قرار می گیرند، صادرات آنها مشمول تحریم ها 
نمی شــود و صادرات آن از ایران تنها به مقصد 
امریکا تحریم است بنابراین صدور این کالاها در 
بسته بندی و با برند ایرانی هم مقدور است با این 
حال صادرات این اقلام هم مانند دیگر کالاها از 
ایران بیش از هر چیز با مشکل بازگشت ارز رو به رو 
است و این مشکل در تجارت با اروپا بیش تر از 

مقاصد دیگر خود را نشان می دهد.
وی افزود: برای تقویت صادرات گیاهان دارویی لازم 
است که این گیاهان شناسنامه دار شوند به این معنا 
که شناسه زمین شناســایی و دارای کُدینگ شود و 
کشــاورز در مورد زمان برداشت، نگهداری، خشک 
کردن و مراحل نگهداری گیاه تا زمانی که به دست 
تولیدکننده برسد و بسته بندی شود آموزش ببیند و 
در بسته بندی هم از هر میکروبی مصون می شود زیرا 
وقتی گیاه دارویی که می تواند زعفران، مِلیس، نعنا یا 
انواع دیگر باشد با دست چیده می شود و در خاک و 
گونی های آلوده قرار می گیرد گیاه آلوده به میکروب 
می شــود و بهترین راه میکروب زدایی اســتفاده از 
سیستم پلاسمای سرد است که تخریب گیاه در آن به 
صفر می رسد و در ایران هم امکان استفاده از آن وجود 
دارد اما برای تولیدکننده گران تمام می شود. رضایی 
درباره آخرین وضعیت صادرات پسته ایران توضیح داد: 
چالشی که بر سر صادرات پسته از ایران به اروپا ایجاد 
شده بود در حال رفع شدن است، ایران با تغییر شرایط 
بسته بندی و نگهداری پسته استانداردهایش را ارتقا 
داده تا دیگر در صادرات پسته به اروپا تعلیقی صورت 
نگیرد البته صادرات همچنان برقرار است اما در شرایط 
خاص صورت می گیرد از جمله اینکه ایران ملزم به 
دریافت دو بار استاندارد است و بسته بندی ها باید ۱۰ 
کیلویی باشد هر چند این تغییرات هزینه بیشتری 

را برای تولیدکننده و صادرکننده ایجاد کرده است.
وی تصریح کرد: عملکرد صادرکنندگان غیرواقعی 
چنین چالش هایی را در  بازار خارجی پسته ایرانی 
ایجاد می کند وگرنه صادرکننده واقعی و ریشه دار 
برای حفظ بازار خود هیچ گاه اقــدام به صادرات 

کالاهای غیرمرغوب نمی کند.

خبر
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مدیر نظارت بر عملیات شرکت ملی پالایش و پخش فرآوده های نفتی 
گفت: در دولت چهاردهم تولید فرآورده های نفتی با استاندارد یورو 

رشد ۱۱ درصدی را رقم زده است.
سعید مداح مروج مدیر نظارت بر عملیات شرکت ملی پالایش و پخش 
فرآوده های نفتی با اشــاره به اینکه به دنبال افزایش فزاینده مصرف 
بنزین موتور و نفت گاز در کشــور، افزایش تولید این فرآورده ها در 
راستای حفظ پایداری شبکه تأمین و توزیع و افزایش تاب آوری آن در 
دستور کار قرار گرفت، اظهار کرد: مقدار متوسط تولید بنزین موتور 
شرکت های پالایشی که در ابتدای دولت ۹۷.۵ میلیون لیتر در روز 
بود با شناسایی ظرفیت های خالی واحد های تقطیر و افزایش خوراک 
پالایشی و اصلاح شرایط عملیاتی در آذر امسال به ۱۰۷ میلیون لیتر 

در روز رسید.
وی افزود: مقدار متوســط تولید نفت گاز )گازوئیل( شــرکت های 
پالایشــی در ابتدای دولت ۱۱۱ میلیون لیتر در روز بود که متوسط 

تولید این سوخت در کشور در آذر به ۱۲۴ میلیون لیتر در روز رسیده 
است.

مدیرهماهنگی و نظارت بر عملیات شــرکت ملی پالایش و پخش 
فرآوده های نفتی ایران ادامه داد: افزایــش کمی مقدار تولید بنزین 
موتور، کیفیت این فرآورده را کاهش نداده و به طور مستمر با کنترل 
کلیه مشــخصه های کیفی فرآورده های نهایی و حدود مجاز تعیین 
شده استاندارد های مصوب در خصوص بنزین موتور یورو )آروماتیک، 
الفین و بنزن به ترتیب ۳۵، ۱۸ و ۱ درصد حجمی( به مبادی مصرف 

ارسال شده است.
مداح مروج تصریح کرد: تمامی بنزین موتور توزیعی در کشور دارای 
مشخصات زیست محیطی مطابق با استاندارد یورو و عدد اکتان ۸۷ و 
۹۱ است و در راستای حفظ شرایط زیست محیطی در کلانشهر های 
کشور، فرآورده های سوختی این شهر ها با کیفیت یورو توزیع می شود.

وی با اشاره به اینکه مقدار تولید فرآورده های یورو )مجموع بنزین و 

نفت گاز یورو( از ابتدای استقرار دولت در شهریور امسال، از ۹۸ میلیون 
لیتر در روز به ۱۱۰ میلیون لیتر در روز افزایش یافته است، گفت: در 
دولت چهاردهم تولید فرآورده های نفتی با استاندارد یورو رشد ۱۱ 
درصدی را رقم زده است. از جمله اقدامات صورت گرفته، راه اندازی 
طرح بهبود کیفی بنزین پالایشگاه شــیراز )واحد ایزومریزاسیون( 
در مهر ۱۴۰۳ اســت که کل تولید ۱.۶ میلیون لیتر بنزین موتور آن 

پالایشگاه را به کیفیت یورو تبدیل کرده است.
مدیرهماهنگی و نظارت بر عملیات شــرکت ملی پالایش و پخش 
فرآوده های نفتی ایران تأکید کرد: تکمیل هرچه سریعتر طرح های 
ارتقای کیفی فرآورده و نیز توسعه ظرفیت پالایشی کشور به استناد 
برنامه هفتم پیشرفت با جدیت در دولت چهاردهم دنبال خواهد شد 
که قطعا در مدار تولید قرار گرفتن این طرح ها در افق زمانی بلندمدت 
برای افزایش کمیت و بهبود کیفیت محصولات راهبردی سوختی 

محقق می شود.

افزایش تولید فرآورده های نفتی با استاندارد یورو
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طبق اعلام بانک مرکزی از اول فروردین تا ۱۲ 
دی ماه امسال ۵۳ میلیارد و ۱۶۹ میلیون دلار 
ارز برای واردات کالا های اساسی، دارو، کالا های 

تجاری و بازرگانی و خدمات تأمین شده است.
 از اول فروردین تــا ۱۲ دی ماه امســال برای 
کالا های اساسی و دارو ۱۱ میلیارد دلار و ۱۰۱ 
میلیون دلار، برای کالا هــای تجاری و بازرگانی 
مبلــغ ۴۰ میلیارد و ۹۸۹ میلیــون دلار و برای 
خدمات ۱ میلیارد دلار و ۷۹ میلیون دلار تأمین 

ارز صورت گرفته است.
حجم کل معامــلات ســامانه ارز تجاری مرکز 
مبادله ایران تا ۱۲ دی ماه، ۸۶۶ میلیون درهم، 
۱۲۸ میلیــون دلار، ۱۰ میلیون یــوآن و ۱.۱ 
میلیون یورو بوده است. طی این دوره هزار و ۳۴۵ 
معامله در نتیجه ۲ هزار و ۱۷۰ ثبت ســفارش 
به روش معاملاتی جورســازی )مچینگ( انجام 
گرفت. همچنین تعداد ۶۸۹ بازرگان طی دوره 
مذکور معاملات خود را از طریــق کارگزاران یا 

بانک های عامل در این سامانه انجام داده اند.
بر اساس این گزارش، بانک مرکزی برای واردات 
کالا های اساســی و کشاورزی شــامل گندم، 
دانه های روغنی و نهاده هــای دامی ۸ میلیارد و 
۷۳۱ میلیون دلار و برای دارو، مواد اولیه دارویی 
و تجهیزات پزشــکی ۲ میلیارد و ۳۷۰ میلیون 
دلار ارز تأمین کرده اســت. شــایان ذکر است 
بانک مرکزی در مجموع ۱۱ میلیارد دلار و ۱۰۱ 
میلیون دلار برای کالا های اساسی و کشاورزی و 

دارو و تجهیزات پزشکی را با نرخ ۲۸۵۰۰ تومان 
و با هدف حمایت از مصرف کنندگان و دسترسی 
اقشار جامعه به کالا های ضروری با قیمت ارزانتر 

تأمین کرده است.
این گزارش حاکی از آن است که از ابتدای سال 
جاری تا امروز میزان کل تأمین ارز صنایع مبلغ 
۴۰ میلیارد و ۹۸۹ میلیون دلار بوده اســت؛ که 
میزان ارز تأمینی برای گروه های »صنایع حمل 
ونقل و خودرو« ۷ میلیارد و ۳۲۲ میلیون دلار، 
»ماشــین آلات و تجهیزات تولید« ۴ میلیارد و 
۹۰۲ میلیون دلار، »صنایع معدنی« ۴ میلیارد 
و ۳۸۶ میلیون دلار، »صنایــع تجهیزات برق و 
الکترونیــک« ۴ میلیــارد و ۳۱۲ میلیون دلار، 
»صنایع شــیمیایی و پلیمــری« ۴ میلیارد و 
۲۶۴ میلیون دلار، »منسوجات و پوشاک« یک 
میلیارد و ۵۷۲ میلیون دلار و »سایر صنایع« ۱۴ 
میلیارد و ۲۳۱ میلیون دلار تا پایان روز دوازدهم 

دی ماه سال جاری بوده است.
گفتنی اســت، نرخ بــازار توافقی نیمــا در روز 
چهارشنبه ۱۲ دی ماه ۱۴۰۳ شاهد مبادله دلار 
با نرخ ۶۵ هزار و ۵۹۵ تومان، مبادله یورو با نرخ 
۶۷ هزار و ۸۹۴ تومان و مبادله درهم با نرخ ۱۷ 
هزار و ۸۶۱ تومان بود. همچنین نرخ های متناظر 
با سامانه نیما در تالار اســکناس ارز، دلار با نرخ 
۶۷ هزار و ۴۳۲ تومان، یورو با نرخ ۶۹ هزار و ۷۹۵ 
تومان و درهم با نرخ ۱۸ هزار و ۳۶۱ تومان مورد 

مبادله قرار گرفت.

مطابق آمار جمعیت فعال ۱۵ ساله و بیشتر کشور، 
۲۷ میلیون و ۱۰۰ هزار نفر بوده که از این تعداد ۲۵ 
میلیون و ۱۰۰ هزار نفر آن را شاغلان و دو میلیون نفر را 
بیکاران تشکیل می دهند. به گزارش تسنیم، گزارش 
فصلی اقتصاد ایران مرکز آمار در تابستان ۱۴۰۳بیانگر 
این است که بر اساس نتایج طرح آمارگیری نیروی 
کارمرکز آمار ایران در فصل تابستان ۱۴۰۳ جمعیت 
فعال ۱۵ ساله و بیشتر کشور ۲۷۱۷۵ هزار نفر بوده 
است که از این تعداد ۲۵۱۲۹ هزارنفر آن را شاغلان و 

۲۰۴۶ هزار نفر را بیکاران تشکیل می دهند.
نرخ مشــارکت اقتصادی جمعیت ۱۵ساله و بیشتر 
نسبت به فصل تابستان ۱۴۰۳. حدود ۴۱.۷ درصد 
می باشد. همچنین این شــاخص در فصل تابستان 
۱۴۰۳ در نقاط شــهری و روســتایی بــه ترتیب 
۴۱.۳درصد و ۴۱.۷درصد می باشد. همچنین این 
شاخص در فصل تابستان ۱۴۰۳ در نقاط شهری و 
روســتایی به ترتیب۴۱.۳درصد و ۴۲.۸درصد، در 
بین مردان و زنان به ترتیب۶۸.۸درصد و ۱۴.۶درصد 
بوده است.  سهم شاغلان ۱۵ساله و بیشتر در بخش 
خدمات ۵۲.۱درصد و در بخش صنعت۳۳.۳ درصد و 

در بخش کشاورزی۱۴.۵درصد بوده است.
نرخ بیکاری جمعیت ۱۵ساله و بیشتر ۷.۵درصد بوده 
است که نسبت به فصل تابستان ۱۴۰۲. حدود ۰.۴ 
درصد کاهش داشته است. این شاخص در بین مردان 

۶.۱ درصد و در بین زنان ۱۴.۲درصد بوده است.
نرخ بیکاری جوانــان ۳۵-۱۸ ســاله ۱۴.۸ درصد 
بوده است که نسبت به فصل تابستان ۱۴۰۲ حدود 

۰.۲ درصد کاهش داشــته اســت. این شاخص در 
نقاط شــهری ۱۵.۶درصد و در نقاط روستایی۱۱.۶ 
درصد بوده است. شاخص های کلیدی اقتصاد ایران 
در تابستان ۱۴۰۳را منتشــر کرده که بر اساس آن، 
محصول ناخالص داخلی بدون نفت به قیمت ثابت 
سال ۱۴۰۰ در فصل تابستان ۱۴۰۳ به رقم دو هزار 
و ۲۲همت رسیده است. در این فصل رشد اقتصادی 
با نفت و بدون نفت به ترتیب برابر با سه و چهار دهم و 
دو و سه دهم درصد، بوده است. علاوه بر این، شاخص 
قیمت کالاها و خدمات مصرفی کل کشور در فصل 
تابستان بر مبنای ســال ۱۴۰۰به رقم ۲۶۰رسیده 
که درصد تغییرات شاخص در چهار فصل منتهی به 
تابستان ۱۴۰۳نسبت به دوره مشابه در سال قبل )نرخ 

تورم( ۳۴ و دو دهم درصد بوده است.
همچنین جمعیت فعال ۱۵ساله و بیشتر کشور ۲۷ 
میلیون و ۱۰۰ هزار نفر بوده است که از این تعداد ۲۵ 
میلیون و ۱۰۰ هزار نفر آن را شاغلان و دو میلیون نفر 
را بیکاران تشکیل می دهند. بر اساس این آمارها، نرخ 
مشارکت اقتصادی جمعیت ۱۵ساله و بیشتر نسبت 
در فصل تابستان امسال ۴۱ و هفت دهم درصد است. 
همچنین این شاخص در فصل تابستان ۱۴۰۳در نقاط 
شهری و روستایی به ترتیب ۴۱ و ســه دهم و ۴۲ و 
هشت دهم درصد و در بین مردان و زنان به ترتیب ۶۸ و 
هشت دهم و ۱۴و شش دهم درصد بوده است. علاوه بر 
این، سهم شاغلان ۱۵ساله و بیش تر در بخش خدمات 
۵۲ و یک دهم درصد در بخش صنعت ۳۳.۳ درصد و 

در بخش کشاورزی ۱۴ و نیم درصد بوده است.

وزیر راه و شهرســازی با اشــاره به اینکــه میزان 
تخصیص بودجه سال آینده نسبت به امسال رشد 
چشمگیری نخواهد داشت، گفت: دهک های یک 
تا سه برای اتصال به پروژه های مسکنی شناسایی 
می شــوند. به گزارش مهر، فرزانه صادق وزیر راه و 
شهرسازی طی جلســه ای با حضور معاونان خود 
و مجمــع نمایندگان اســتان همــدان مهم ترین 
موضوعات اســتان همــدان در حوزه های حمل و 
نقل ریلی شامل هزار و ۵۰ کیلومتر راه آهن شمال 
به جنوب در مسیر آستارا - زنجان - همدان - ملایر 
- درود - بندر امام خمینی )ره( آن با محوریت راه 
آهن همــدان - ملایر، راه آهن تهــران - همدان - 
سنندج و حوزه جاده ای مبنی بر محور همدان - غار 
علی صدر، محــور چهار خطه نهاوند - ســه راهی 
کنگاور - کرمانشاه، پروژه بهســازی خلعت آباد - 
کبودر آهنگ، چهار خطه کــردن نهاوند - ملایر، 
محور تهران - همدان - نهاونــد، باند دوم مردآباد 

- اجتهارد - ساوه - بویین زهرا - قزوین، کنارگذر 
رزن و گردنه اسد آباد، مورد بررسی قرار داد.

وزیر راه و شهرسازی در این نشست اظهار کرد: به 
خوبی به میزان منابع موجود در کشور و چگونگی 
تخصیص آن آشــنا هســتیم و توانایی وزارت راه 
و شهرســازی را به ســازمان برنامه و بودجه اعلام 
کرده ایــم.، اما چنانچه می دانید میزان پیشــرفت 
تخصیص بودجه در ســال آینده نسبت به امسال 

رشد چشمگیری نخواهد داشت.
وی با اشاره به برگزاری جلســات متعدد با مجامع 
نمایندگان استان گفت: در این جلسات در پی آن 
هستیم که پروژه های اولویت دار استان را مشخص 
کرده و منابع موجود را به سمت اتمام این پروژه ها 
هدایت کنیــم. البته این به منزلــه نادیده گرفتن 

پروژه های کم اهمیت نیست.
صادق افزود: اگرچه بخش زیادی از مسائل موجود با 
تأمین اعتبار مرتفع خواهد شد، اما چنانچه می دانید 

در مقاطعی با وجود بودجه نیــز کار پیش نرفته و 
مسئله مدیریتی در میان است.

وزیــر راه و شهرســازی در واکنش به ســخنان 
نماینــدگان حاضر در جلســه در بخش مســکن 
گفت: در پی اصل ۳۹ قانون اساســی، محرومین و 
روستانشــینان در اولویت های هدف گذاری برای 
تأمین مسکن قرار دارند و از ۸۰۰ هزار واحد، ۴۰۰ 
هزار واحد به سیســتم بانکی متصل و مقرر شده 
است که بانک مسکن مشکلات را برطرف کند. وی 
خاطرنشان کرد: خوشبختانه با تلاش همکارانم به 
سامانه حمایت دهک بندی یارانه وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی برای شناســایی دهک های اول تا 

سوم برای پروژه های هدف متصل شده ایم.
صادق در پی انتقاد نسبت به میزان الحاق زمین به 
محدوده های شهری یادآور شد: از ۷۰ هزار هکتار 
زمین الحاق شــده ۵۰ هزار هکتار در زمان حضور 
وی در معاونت شهرســازی و معماری انجام شده 

است و در حال حاضر نیز ۳۰۰۰ هزار هکتار دیگر 
به محدوده های شــهری الحاق شــده و این مسیر 

همچنان ادامه دارد.
عضو کابینه دولت چهاردهم با تاکید بر اینکه انتظار 
وزارت راه و شهرســازی این اســت که ۴۰۰ هزار 
واحد مسکونی به سیســتم بانکی متصل شوند، از 
تلاش برای مبلغ تسهیلات مسکن خبر داد و افزود: 
امیدوارم با همدلی میان دولت و مجلس و تلاش و 
نظارت برای نمایندگان مسائل خرد را به سر انجام 

برسانیم و مسائل کلان را پیگیری کنیم.
وزیر راه و شهرســازی صدای بلند و پیگیری های 
نمایندگان استان همدان را نشان از دغدغه مندی 
آنها بــرای تحقق مطالبات مردم دانســت و گفت: 
همانطور که شما نماینده شده اید تا گره از کار مردم 
باز کنید، من و همکارانمان نیز با همین هدف اینجا 
هســتیم و امیدواریم با این منابع محدود شرمنده 

مردم نباشیم.

جزئیات بازار کار در تابستان ۵۳.۱۱۴۰۳ میلیارد دلار ارز واردات تامین شد

شناسایی دهک ها برای اتصال به پروژه های مسکنی

گروه اقتصاد ایران وجهان
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عضو کمیســیون تخصصی طلاوجواهر اتاق اصناف 
ایران گفت: تاکید می کنم هیچ تفاوتی در بین سکه ها از 
جهت ضرب سال وجود ندارد و تنها عامل تعیین کننده 

در تغییر قیمت این سکه ها تقاضای مردمی است.
محمد کشــتی آرای، عضو کمیســیون تخصصی 
طلاوجواهر اتاق اصناف ایران درباره چرایی اثرگذاری 
سال ضرب سکه بر روی قیمت آن در گفت وگو با ایلنا 
اظهار داشــت: باید توجه داشت هر فردی با توجه به 
تفکرات اجتماعی امروز، از هر چیــزی مدل روز آن 
را می خواهد، طبیعتا وقتی سکه سال 1403 ضرب 
می شود و جدیدتر از سایر سکه ها است، سکه سال های 
قبل تر از آن کمتر مورد توجه مردم قرار می گیرد و به 
دلیل افزایش تقاضا، قیمت این سکه هم متفاوت تر از 

سایرسکه ها خواهد بود.
وی ادامه داد:  این موضوع از سال های  گذشته مطرح 
شد و از سال 1386 به بعد تاریخ ضرب نشد و سکه های 

سال های قبل با قیمت کمتری داد و ستد می شد.
عضو کمیسیون تخصصی طلا و جواهر اتاق اصناف 
ایران با بیان اینکه تاکید دارم که به هر حال از آنجایی 
ماهیت سکه طلا است،  ارزش طلای آن حفظ می شود، 
گفت: مگر عیار سکه 1386 یا 1403 با عیار سکه سایر 
سال ها متفاوت اســت که قیمت آن متفاوت باشد؟ 

از نظر عیار و ارزش طلا این ســکه ها هیچ تفاوتی از 
هم ندارند،  فقط بحث نو و کهنه بودن سکه ها مطرح 
هستند. کشتی آرای افزود: تا حدودی هم در سکه های 
ضرب ســال های قبل بحث حباب مطرح است،  اما 
مجددا تاکید می کنم که هیچ تفاوتی در ارزش طلای 
این سکه ها وجود ندارد و تمام این سکه ها تحت قانون 

استاندارد کشور ضرب شده اند.
وی اظهار داشت:  در حال حاضر فاصله قیمتی سکه ها 
با تاریخ ضرب متفاوت حدود دو میلیون تومان است 
که هیچ مبنایی هم ندارد و تنها عامل این تفاوت قیمت 
همان تقاضای مردم است و خود مردم متقاضی سکه 
در ضرب سال مشخصی هســتند و وقتی در شرایط 
محدود بودن این سکه ها تقاضا برای آن ایجاد شود، 
طبیعتا قیمت آن هم بالا می رود و نوسان معمول آن 
بین یک تا 4 الی 5 میلیون تومان است. الان حباب 
سکه در بازار کمتر از 6 میلیون تومان شده و تفاوت 
بین سکه ضرب 1403 و ضرب سال 1386 بین یک 
تا 2 میلیون تومان است و تفاوت قیمت سکه 1386 
با سال های قبل تر 2.5 میلیون تومان است. پیش از 
ضرب 1403،  سال 1386 آخرین تاریخ  و سال ضرب 
سکه بود به همین دلیل سال مبنای قیمت سکه این 

سال محسوب می شود.

مدیرعامل توانیر با اشــاره به نصــب 4.6 میلیون کنتور 
هوشمند در شــبکه برق کشــور، اســتفاده کارآمد از 
ظرفیت های شــبکه را از اهداف هوشمندسازی صنعت 
برق عنوان کرد. مصطفی رجبی مشــهدی مدیرعامل 
شــرکت توانیر در چهاردهمین کنفرانــس بین المللی 
شبکه های هوشــمند انرژی که در دانشگاه خاتم برگزار 
شد، پیرامون بحران انرژی در جهان و راهکار های فن آوری 
به سخنرانی پرداخت و در ابتدا هدف از هوشمندسازی را 
استفاده کارآمد از ظرفیت های شبکه با قیمت های ارزانتر 
و فراهم کردن دسترسی بیشتر عنوان کرد که آمریکا با 
نصب بیش از یک میلیارد دستگاه کنتور هوشمند در این 
عرصه پیشتاز است و 818 میلیون دستگاه در کشور های 
آســیایی، ۷80 میلیون در چین، 21 میلیــون در کره 
جنوبی، 10 میلیون در مصر، 5 میلیون در عربستان، 600 
هزار در قطر نصب شده است. رجبی مشهدی با اشاره به 

نصب 4.6 میلیون کنتور هوشمند در شبکه برق کشور از 
قابلیت رصد و رویت پذیری بیش از 50 درصد بار مصرفی 
مشترکان و کنترل پذیری 30 درصد آن از این طریق خبر 
داد و افزود: تاکنون 100 درصد چاه های کشاورزی، حدود 
3 میلیون مشترک پرمصرف خانگی، ۹5 درصد مشترکان 
صنعتی، ۷5 درصد مشترکان اداری و 28 درصد واحد های 
پر مصرف تجاری به این نوع کنتور مجهز شدند و تجهیز 
ترانسفورماتور های عمومی شبکه نیز در دست انجام است. 
مدیرعامل توانیر سرعت بخشــی به گسترش پنل های 
خورشیدی، بهره گیری از سیستم های ذخیره ساز انرژی، 
استفاده از لوازم برقی پربازده و پاسخگویی بار شبکه را از 
مباحث مورد توجه صنعت برق در تمرکززدایی عنوان کرد 
و افزود: نصب کنتور های هوشمند در جهت پاسخگویی بار 
شبکه است و تجهیزات جدیدی نیز به لحاظ کنترل شبکه 

و ولتاژ باید اضافه شود.

دبیر انجمن پلیمر با اشاره به داشتن 5میلیون تن ظرفیت 
تولید کمپاندهای پلمیری در کشــور گفت: با توجه به 
ناپایداری انرژی و محدودیت های تولیدی در حال حاضر 

میزان تولید به یک میلیون تن رسیده است.
رضا توفیقی دبیر انجمن پلیمر با بیان اینکه میزان ناترازی 

انرژی در طی چند سال گذشته به ویژه در حوزه گاز زمینه 
ساز کاهش میزان تولید فرآورده های پلیمری شده است 
گفت: در کشور قابلیت تولید 5 میلیون تن مستربچ و 
کامپاندهای پلیمری وجود دارد اما در حال حاضر یک 
میلیون تن تولید می شود که در صورت حمایت و تقویت 

این بخش میزان تولید را افزایش می دهیم.وی با بیان 
اینکه طبق پیش بینی های صورت گرفته در صورت فراهم 
شدن شرایط می توان در سال آینده میزان صادرات را 
به یک میلیارد دلار رساند، گفت: این موضوع نیازمند 

همراهی مجلس و دولت برای تامین منابع مالی دارد.

معاون توســعه طرح های شرکت 
مادرتخصصی برق حرارتی با تاکید 
بر اینکــه تاکنــون 120 میلیون 
یــورو جهت ســاخت نخســتین 
نیروگاه زغال ســنگ ســوز کشور 
هزینه شده اســت، گفت: در حال 
حاضر تجهیزات اصلــی توربین و 
ترانسفورماتور واحد 1 وارد سایت 

نیروگاه طبس شده است.
به گــزارش وزارت نیــرو، عظیم 
اعتمادی در جریان بازدید از روند 
ســاخت نیروگاه زغال سنگ سوز 
طبس با اشــاره به اینکــه اجرای 
این طرح بالــغ بر پنج هــزار نفر 
اشتغال زایی مستقیم و غیرمستقیم 
به همراه خواهد داشــت، افزود: به 
منظور تنوع بخشی به منابع اولیه 
تولید نیروی برق و به دلیل وجود 
ذخایر غنی زغال سنگ حرارتی در 
کشور به خصوص در منطقه طبس 
احداث این نیروگاه با برخورداری از 
دو واحد 325 مگاواتی در دســتور 

کار قرار گرفته است.
وی با تاکید بر اینکــه افتتاح این 
نیروگاه موجب صرفه جویی سالانه 
1.2 میلیارد مترمکعب در مصرف 
گاز طبیعی خواهد شد، ادامه داد: 
در حال حاضر با تکیه بر توانمندی 
شــرکت های داخلی، بهره برداری 
از معدن زغال ســنگ مزینو برای 
تامین سوخت این نیروگاه در نظر 
گرفته شده و یک دستگاه توربین 
بخار به ظرفیت 325 مگاوات و یک 
دستگاه ترانسفورماتور اصلی پروژه 

نیز تامین شده است.
اعتمادی ورود زغال سنگ حرارتی 
به عنوان یک حامل جدید به سبد 
انرژی کشور را از جمله اهداف این 
پروژه برشــمرد و گفت: پایداری 
شــبکه بــرق در منطقه شــرق و 
جنوب شــرق کشــور، افزایــش 
ظرفیت تولید برق کشور به میزان 

650 مگاوات، تحولات اجتماعی، 
اقتصادی، فرهنگــی و صنعتی در 
یکی از مناطق بسیار محروم کشور، 
ایجاد تحول در صنایــع معدنی و 
بهره بــرداری از بزرگترین معدن 
زغال ســنگ حرارتــی کشــور از 
دیگر اهداف مهم اجرای این طرح 

نیروگاهی است.
معاون توسعه طرح های شرکت برق 
حرارتی با بیان اینکه این طرح در 
چارچوب اجرای مصوبات شورای 
عالی انــرژی به عنوان نخســتین 
نیروگاه زغال ســوز کشور در حال 
ساخت است، اضافه کرد: طی چند 
ســال اخیر محدودیت تامین گاز 
مورد نیاز نیروگاه های حرارتی در 
فصول سرد ســال لزوم استفاده از 
سایر منابع انرژی موجود برای تولید 
برق را مورد توجه ویــژه قرار داده 
است؛ در همین راســتا به منظور 
بهره مندی از منابع سرشار طبیعی 
در کشــور برای تولیــد انرژی در 
تلاش هستیم تا نخستین نیروگاه 
زغال سوز کشور را در منطقه طبس 

احداث کنیم.
وی خاطرنشــان کرد: با توجه به 
ســند جامع راهبرد انرژی کشور و 
به جهت ایجاد تنوع سبد سوخت، 
استفاده از سوخت زغال سنگ برای 
تولید برق به عنوان یکی از تکالیف 
وزارت نیرو مطرح است. در همین 
راستا به موجب ســند تراز تولید 
و مصرف گاز طبیعی کشــور مقرر 
شده است تا افق 1420 بیش از پنج 
هزار مگاوات ظرفیــت نیروگاهی 
زغال سنگ ســوز ایجاد گردد که 
با توجه به ظرفیــت محدوده های 
کشف شده زغال ســنگ حرارتی 
کشــور، منطقه معدن زغال سنگ 
طرح نیروگاه طبــس اصلی ترین 
نقــش را در تولید ســوخت این 

نیروگاه ها خواهد داشت.

زیرســاخت های  تأمیــن 
شــهرک های صنعتــی از 
مهم ترین اولویت هــا برای 
کمک به شکل گیری چرخه 
تولید است که در این راستا 
تاکنون تامین مالی 40 کلان پروژه زیرساختی شهرک ها 
با کمک مالیات انجام شده است. به گزارش مهر، یکی از 
مشکلاتی که صنایع کشور سالانه با ورود به فصل گرما 
با آن مواجه می شوند، موضوع قطعی برق بدون برنامه 
و تعطیل شدن های گاه و بی گاه به دلیل خاموش شدن 
ماشین آلات و خطوط تولید است. مسأله ای که منجر به 
ورود خسارات زیادی به صنایع به ویژه صنایع کوچک 
از جمله آسیب دیدن دستگاه های صنعتی، استهلاک 
دستگاه های خط تولید، از دســت رفتن یک روز کامل 
کاری و آماده نشدن سفارشات شده است. بنابراین تأمین 
زیرساخت های شهرک های صنعتی از مهم ترین اولویت ها 
و ضرورت ها برای کمک به شکل گیری چرخه تولید است؛ 
این موضوع هم شامل زیرساخت های بخش انرژی اعم از 
برق و گاز و آب و… می شــود و هم ضرورت های حوزه 
آسفالت، محوطه ســازی و دیگر خدمات موردنیاز در 
شهرک های صنعتی. در این رابطه زهرا فلاحی کارشناس 
انرژی در گفتگو با مهر در مورد اهمیت توسعه زیرساختی 

شهرک های صنعتی گفت: یکی از موضوعات بسیار مهم 
در رشد اقتصادی کشــور، تزریق صحیح منابع محدود 
کشور به ســمت توسعه زیرســاخت های انرژی است. 
در این بین، توسعه زیرســاختی شهرک های صنعتی 
با توجه به اهمیت آن در تحقق اشــتغال آفرینی و رشد 
تولیدات صنعتی موضوع بسیار مهمی است. وی با اشاره 
به تأمین منابع جدید برای تکمیل رساندن گاز و برق به 
شهرک های صنعتی کشور از طریق مالیات پرداختی 
مودیان و انتخاب خــود آن ها گفت: یکــی از اقدامات 
راهبردی صورت گرفته در بخش توســعه زیرساختی 
انرژی کشور در بخش شهرک های صنعتی، اقدام صورت 
پذیرفته توسط مودیان مالیاتی بوده است که در راستای 
طرح جدید نظام مالیاتی در ایجاد راهکار مشارکتی جدید 
برای مودیان مالیاتی در زمینه تعیین نحوه مصرف مالیات 
پرداختی خود، موجب شده است که مودیان مالیاتی با 
مالیات خود، منابع جدیدی را برای توسعه زیرساخت های 
برقی بخش مولد و شهرک های صنعتی کشور فراهم کنند 

و تأمین مالی در این بخش انجام پذیرد.
این کارشناس انرژی در ادامه با اشاره به تحقق مشارکت 
مردم در توسعه کشور از مســیر مالیات با انتخاب خود 
مودیان اظهار نظر کرد: تأمیــن مالی با تکیه بر مالیات 
پرداختی مودیان به سمت تکمیل پروژه های برق رسانی 
به شهرک های صنعتی یکی از رویکردهای مهم در هدایت 
منابع بودجه و آگاهی بخشــی به مردم است که نه تنها 

موجب تقویت توسعه زیرساختی کشور و رشد اقتصادی 
حاصل از برق رسانی و تولید محصولات در شهرک های 
صنعتی خواهد شد؛ بلکه در زمینه تحقق مشارکت مردم 
در توسعه کشور از مسیر مالیات نیز با انتخاب و اعمال نظر 

خود مودیان مالیاتی فراهم شده است.
فلاحی افزود: رویکردهای مرتبط با حل ناترازی انرژی 
در سطح بخش خانگی نیز یکی از مهم ترین پروژه هایی 
است که در سال آتی با کمک طرح جدید مالیاتی دولت 
در زمینه مشارکت دادن مردم در فرآیند تخصیص مالیات 
و نحوه مصرف مالیات پرداختی خود به کار گرفته خواهد 
شــد تا با تکیه بر مالیات پرداختی مردم، ناترازی انرژی 
نیز اصلاح شــود و در این زمینه مردم قطعاً تأمین مالی 
حل ناترازی انرژی در بخش خانگی و صنعتی را در صدر 
اولویت های خود قرار خواهند داد. این کارشناس انرژی 
به تحقق تأمین مالی 40 پروژه کلان مرتبط با توســعه 
زیرســاخت و تجهیز شــهرک های صنعتی اظهار نظر 
کرد: نکته بسیار مهم در زمینه عملکرد مودیان مالیاتی 
در طرح نظام مالیاتی در راســتای مشارکت مردمی در 
تعیین محل مصرف مالیات خود یا همان طرح نشان دار 
کردن مالیات ها بوده اســت که توجه ویژه ای به توسعه 
زیرساختی شهرک های صنعتی داشتند. 40 پروژه کلان 
مرتبط با توسعه زیرساخت و تجهیز شهرک های صنعتی 
نظیر آبرسانی، برق رسانی، گازرسانی و افزایش ظرفیت 
انرژی در شهرک های صنعتی همه توسط مودیان مالیاتی 

تأمین مالی شده است. فلاحی گفت: در بین پروژه های 
مختلف تأمین مالی شــده، مهم تریــن موضوع که این 
روزها نیز صنعت درگیر آن اســت؛ اصلاح وضعیت برق 
شهرک های صنعتی بوده اســت که لازم است در سال 
آتی در زمینه توسعه نیروگاه های خورشیدی و همچنین 
حمایت از خودتامینی برق صنایع گام های مهمی در این 
زمینه برداشته شود و مودیان مالیاتی نیز با همین رویکرد 
حمایتی خود، بیشتر از پیش در زمینه تأمین مالی مالیاتی 

توسعه زیرساخت های شهرک های صنعتی گام بردارند.
شایلی قرایی

News kasbokar@gmail.com

مالیات به کمک صنعت رفت

تأمین مالی شهرک های صنعتی با منابع مالیات 

ظرفیت تولید ۵ میلیون تن پلیمر در کشور

زغال سنگ به سبد سوخت نیروگاه ها افزوده می شود

سال ضرب سکه هیچ اثری در ارزش طلا ندارد

نصب ۴.۶ میلیون کنتور هوشمند در شبکه برق 

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابــر رای شــماره 140360331011004۷45 مــورخ 
1403/0۹/28 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبتی ناحیه ســه کرج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای 
جلال لطیفی بشناسنامه شماره 40 صادره از تهران فرزند عین اله 
در ششــدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن به مساحت 
258/10  مترمربع مفروز از پلاک شماره ۷2 فرعی از 143 اصلی 
واقع در البرز و با خریداری از آقای مجید صمدی و با مالکیت مالک 
اولیه شرکت کنسروسازی باغمیشه تایید مینماید لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشــود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور ســند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم .نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 
و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/10/15 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/11/01 

حسین رضا نوری شاد
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج 

شناسه آگهی 1855۹۹4

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 140360331011004۷44 مورخ 1403/0۹/28 
هیات موضــوع قانــون تعیین تکلیــف وضعیت ثبتــی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبتی 
ناحیه ســه کرج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای حسین 
لطیفی بشناسنامه شــماره 002544۷۹81 صادره از تهران فرزند 
جلال در 2 دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی 
در آن به مساحت 224/8۹ متر مربع مفروز از پلاک شماره ۷2 فرعی 
از 143 اصلی واقع در البرز و با خریــداری از آقای جلال لطیفی و با 
مالکیت مالک اولیه شرکت کنسرو سازی باغمیشه تایید مینماید. 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی 
میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند بدیهی است درصورت انقضای مدت مذکور 

وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/10/15 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/11/01 

حسین رضا نوری شاد
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج 

شناسه آگهی 1855۹83 

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 140360331011004۷43 مورخ 1403/0۹/28 
هیات موضــوع قانــون تعیین تکلیــف وضعیت ثبتــی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبتی 
ناحیه ســه کرج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم مژگان 
لطیفی بشناسنامه شــماره 0014480514 صادره از تهران فرزند 
جلال در 2 دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی 
در آن به مساحت 224/8۹ متر مربع مفروز از پلاک شماره ۷2 فرعی 
از 143 اصلی واقع در البرز و با خریــداری از آقای جلال لطیفی و با 
مالکیت مالک اولیه شرکت کنسروسازی باغمیشه تایید مینماید 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی 
میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/10/15 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/11/01 

حسین رضا نوری شاد
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج 

شناسه آگهی 1856004 

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر رای هیات به شــماره 20654 / 1403 مورخ 1403/08/03 
هیات موضوع قانــون تعیین تکلیــف وضعیت ثبتــی اراضی و 
ســاختمانهای فاقد سند رســمی در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
بهشهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی پرونده خانم صغری 
خوددوست رستمی فرزند الهقلی در شش دانگ یک قطعه زمین 
با بنای احداثی به مســاحت 1۹0٫51 متر مربع به شماره کلاسه 
1402/2255 قســمتی از پلاک 6۷ فرعــی از 31 اصلی واقع در 
اراضی فراش محله بخش 1۷ ثبت بهشهر مالکیت خریداری شده 
مع الواسطه از مالک رسمی حبیب اله ملکپور به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشــود در صورتیکه 
اشخاص نسبت به صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه 
از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند بدیهی اســت در صورت انقضاء مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول 1403/10/15  
تاریخ انتشار نوبت دوم 1403/10/2۹ 

محمد حسن صادقی 
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک بهشهر 

شناسه آگهی 1855155 

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مصوب 13۹0/۹/20 و برابر رای 1403603100130233۷1 مورخ 
1403/0۹/0۷ هیات قانون تعیین تکلیــف......... موضوع ماده یک قانون مذکور 
مستقر در واحد ثبتی ........چمستان...... تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای 
/ خانم محمود واحدی فرزند حجت اله نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین با بنای 
احداثی به مساحت 1۹۷/80 متر مربع به شماره پلاک ۷۷۷ فرعی از 122 فرعی 
از 4۷ اصلی واقع در قریه عبداله آباد بخش 11 خریداری شده از آقای و خانم رضا 
حیدری محرز گردیده است لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضیعت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد رسمی و ماده 13 آئین نامه مربوطه این آگهی در دو 
نوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه و محلی / سراسری در شهرها منتشر 
و در روستاها رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده 
اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق 
در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رسید 
اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم 
دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت 
محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه 
است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض ، گواهی 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور 
سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست

تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/10/15 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/10/2۹ 

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک چمستان
عین الله تیموری

شناسه آگهی 185826۹ 

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین مشجر به مساحت 2۷4/54 متر 
مربع به شماره پلاک ثبتی فرعی 12۹ مجزی شده از شماره 14 و 16 و 1۹ فرعی 
از اصلی 11 واقع در خشکبیجار بخش ۹ گیلان ملکی خانم سکینه اسلامی کوهی 
فرزند رضا به شماره ملی 518۹860523 به عمل نیامده است. لذا در اجرای تبصره 
یک از ماده 13 قانون تعیین تکلیف عملیات تحدید حدود پلاک موصوف در روز 
دوشنبه مورخ 1403/11/15 رأس ساعت 12 ظهر شروع و انجام خواهد یافت. 
لذا بدینوسیله به اطلاع مجاورین و صاحبان حقوق می رساند تا چنانچه نسبت به 
حدود و حقوق ارتفاقی ملک اعتراض دارند میتوانند از تاریخ تنظیم صورتمجلس 
تحدید حدود ظرف مدت 30 روز اعتراض خود را به این اداره تسلیم و رسید اخذ 
نمایند. معترض یا معترضین موظفند از تاریخ تسلیم اعتراض ظرف مدت یک ماه 
دادخواست خود را به مراجع قضایی ذیصلاح تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست را 
به این اداره ارائه نمایند. بدیهی است در صورت عدم وصول اعتراض در موعد مقرر 
و یا عدم ارائه گواهی تقدیم دادخواست عملیات ثبتی طبق مقررات ادامه خواهد 

یافت.تاریخ انتشار: 1403/10/15
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک-غفار فرزانه

ساماندهی فرارهای مالیاتی 
مسعود دانشمند، اقتصاددان

مالیات ابزاری مهم در جهت تحقق عدالت، سلامت، 
بهداشت و بالابردن سطح فرهنگ در کشورهاست. با 
اعتبار حاصل از مالیات بسیاری از پروژه های نیمه 
تمام کامل میشــود و دیگر از کســری بودجه های 
سالیانه خبری نیست. در حال حاضر تنها فروشگاه ها و 
شرکت های رسمی مالیات خود را پرداخت می نمایند 

و فرار مالیاتی گسترده در کشور وجود دارد.
اساسا مالیات به این معنی است که دولت بر اساس 
ارائه خدمات و امکانات پایه و زیرســاختی در کشور 
به منظور ایجاد فضای مناســب کســب وکار برای 
شهروندان به طور طبیعی اقدام به دریافت سهمی 
ثابت از بنگاه های اقتصادی می کند . اهمیت این سهم 
اما به میزانی است که موتورهای اقتصاد کشور را روشن 

و در حال پیشروی نگه خواهد داشت .
در حال حاضر هر ساله میلیارد ها تومان فرار مالیاتی 
در نظام اقتصادی ایران صورت می گیرد. باید تکلیف 
افراد و نهاد هایی که مالیات نمی دهند، مشخص شود، 
زیرا نمی شود که مردم عادی و فعالان اقتصادی مالیات 
خود را بپردازند، اما برخی به هر دلیلی از زیر این کار 
در بروند، سالهاست که این موضوع در جریان است، 
اما متاسفانه کاری برای اصلاح انجام نشده است. حال 
باید دید که چه زمانی دولت می خواهد به این فرار های 

مالیاتی ورود کرده و آن ها را سروسامان دهد.
مسوولان امور مالیاتی باید توجه جدی به شفافیت 
روند درآمد و هزینه های بنگاه های اقتصادی داشته 
باشند . به همان میزان که دفاتر ثبت مالیات مخدوش 
و غیرشفاف باشد، بررسی روند پرداخت مالیات نیز با 
دست اندازهایی مواجه خواهد شد . نکته قابل توجه 
دیگری که در مقوله پرداخت مالیات نباید ساده از آن 
گذر کرد، آن است که در صورت عدم پرداخت مالیات 
هر بنگاه اقتصادی، سهم هزینه های آن بنگاه بر دوش 

دیگر تولیدکنندگان خواهد بود . 
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فناوری و 
اطلاعات

»نسل بتا« پا به عرصه وجود گذاشت
نوزادانی که از امروز اولین روز ســال ۲۰۲۵ به دنیا آمدند، اولین افراد از یک گروه 

جدید همسالان خواهند بود که نسل بتِا )Gen Beta( نامیده می شود.
به گزارش ایرنا از وبگاه نیویورک پسُت، کودکانی که از روز جاری )اول ژانویه ۲۰۲۵ 
میلادی( تا حدود سال ۲۰۳۹ میلادی متولد شوند، جزو نسل بتا محسوب خواهند 
شد. نسل بتا در ادامه نسل آلفا است که شامل متولدین سال های ۲۰۱۰ تا ۲۰۲۴ 
میلادی بود. قبل از نسل آلفا نیز، نسل زدِ بود که متولدین سال های ۱۹۹۶ تا ۲۰۱۰ 
میلادی را در بر می گرفت و پیش از آن نیز نسل وای یا نسل هزاره بود که متولدین 

سال های ۱۹۸۱ تا ۱۹۹۶ میلادی مشمول آن بودند.
مارک مَک کریندِل )Mark McCrindle(، پژوهشگر اجتماعی و آینده پژوه که 
اصطلاح »نسل آلفا« را ابداع کرده، در این مورد نوشت: بچه های نسل جدید، جهانی 

را به ارث خواهند برد که با چالش های بزرگ اجتماعی دست به گریبان است.
وی نوشت: با وجود تغییر اقلیم، تغییر جمعیت جهان و شهرنشینی سریع، پایداری 
)ظرفیت زیست کره و تمدن بشری برای هم زیستی( نه فقط یک اولویت، بلکه یک 

پیش بینی خواهد بود.
مک کریندل همچنین گفت که تا ســال ۲۰۳۵ میلادی، نســل بتا ۱۶ درصد از 
جمعیت جهان را تشکیل خواهد داد و در جهانی با هوش مصنوعی زندگی خواهد 
کرد. وی توضیح داد: نسل بتا در عصری زندگی خواهد کرد که هوش مصنوعی و 
خودکارسازی )اتوماسیون( به طور کامل با زندگی روزمره، از آموزش و محل کار 

گرفته تا مراقبت های بهداشتی و سرگرمی، عجین شده است.

زمان ارزیابی عملکرد بخش خصوصی در آموزش عالی 
رسیده است

وزیر علوم، تحقیقات و فناوری با اشاره به فعالیت و مشارکت بخش خصوصی در 
زمینه آموزش عالی از دهه ۶۰ خورشیدی گفت: اکنون زمان ارزیابی عملکرد این 

بخش در آموزش عالی فرا رسیده است.
حسین ســیمایی وزیر علوم، تحقیقات و فناوری در گفت وگو با ایرنا درباره ورود 
بخش خصوصی به سرمایه گذاری در آموزش عالی با اشاره به حضور و فعالیت بخش 
خصوصی در زمینه آموزش عالی اظهار کرد: بخش خصوصی قبل از پیروزی انقلاب 
اسلامی فعالیت نسبی در زمینه آموزش عالی داشــته است؛ برای نمونه دانشگاه 
شهیدبهشــتی فعلی با نام »دانشــگاه ملی ایران« فعالیت می کرد و یک نمونه از 

مشارکت بخش خصوصی در این حوزه بوده است.
وی ادامه داد: اما بعد از پیروزی انقلاب اسلامی و در دهه ۶۰ دانشگاه  آزاد اسلامی 
با منطق درستی توسط بخش غیردولتی تاسیس شــد و در دهه ۷۰ خورشیدی 

موسسات )آموزش عالی( غیردولتی مجوز راه اندازی داده شد.
وزیرعلوم بعد از این تاریخچه بیان کرد: اکنون دوره ای است که باید ارزیابی شود 
بخش خصوصی تا چه میزان موفق بوده است. باید بررسی کنیم بخش خصوصی 
چقدر توانسته در زمینه آموزش عالی به دولت کمک کند و بار را از روی دوش دولت 
بردارد. البته ممکن است در این راستا خوب عمل کرده باشد، اما باید دید که در 
زمینه کیفیت آموزش چه عملکردی داشته است؟ آیا فقط مدرک تولید کرده است 
یا علاوه بر تولید مدرک دانش را هم ترویج کرده است. این سوالی است که اکنون 

از بخش خصوصی یا بخش غیردولتی که در آموزش عالی وارد شده مطرح است.
به گزارش ایرنا، وزیر علوم اخیرا در پاسخ به سوالی در مورد افزایش شهریه امسال 
رشته های پزشکی دانشگاه آزاد اسلامی گفته بود: این افزایش شهریه، یک لطمه 
روحی به بچه ها بود به خاطر اینکه خیلی جای تاســف دارد، بچه هایی که رشته 
دانشگاهی مورد علاقه خود را پزشکی یا دندانپزشکی انتخاب کردند الان به خاطر 
فقر دارند عقب نشینی می کنند و این برای ما دردناک است که فرزند خانواده ای با 
شور و اشتیاق و زحمت، رشته ای را انتخاب کرده و در آن قبول شده است و الان با 

شهریه ای مواجه می شود که از قبل، از آن اطلاع نداشته است.
سیمایی تاکید کرد: همه دانشگاه ها اعم از دولتی و غیردولتی باید زیر نظر وزارت 
علوم عمل بکنند و ضوابط وزارت علوم را رعایت بکنند و ما در مورد دانشگاه آزاد، 
گله مندیم. وی در مورد ســوال برخی نمایندگان مجلس در این زمینه، توضیح 
داد: من به نمایندگان، حق می دهم، زیرا به عنوان وزیر علوم باید پاسخگو باشم. 
نمایندگان می دانند که دانشگاه آزاد آنچنان که باید، منضبط نیست. طرحی را خود 
نمایندگان آماده کرده اند که با کمک مجلس، نظارت برای ساماندهی دانشگاه آزاد 
منسجم تر باشد. کارمند، استاد و دانشــجو از این وضعیت گله مند هستند و ما به 
عنوان وزارت علوم باید پاسخگو باشیم ولی پیش شرط های آن فعلا فراهم نیست.

عرضه نانوکامپوزیتی برای حل مشکل خوردگی فولاد در صنعت
با استفاده از نانولوله های تیتانات، پلی اورتان و کیوزان، کامپوزیتی ساخته شده که 

می تواند مشکل خوردگی فولاد را در صنعت تا حد زیادی حل کند.
به گزارش ایرنا از ستاد ویژه توسعه فناوری نانو، با ایجاد یک نانوکامپوزیت سه تایی 
تیتانات-پلی اورتان-کیتوزان که مقاومت خوردگی فولاد را به طور قابل توجهی 
افزایش می دهد، پیشــرفت مهمی در زمینه علم مواد پدید آمده است. محققان 
این کامپوزیت ابتکاری را نه تنها برای بهبود خواص مکانیکی پوشش ها، بلکه به 
عنوان راه حلی امیدوارکننده برای مبارزه با چالش های پرهزینه و خطرناک ناشی 

از خوردگی ارائه کرده اند.
خوردگی اغلب به عنوان یکی از عوامل اصلی موثر بر سازه های فلزی صنعتی در نظر 
گرفته می شود که به خسارات اقتصادی گسترده ای منجر می شود به طوری که تا 
سال ۲۰۲۲ حدود ۳ میلیارد دلار در سطح جهان تخمین زده می شد. با این حال، 
تلاش برای راه حل های کارآمدتر و سازگار با محیط زیست ادامه دارد. محققان نشان 
دادند که چگونه ترکیب نانولوله های تیتانات، کیتوزان و پلی اورتان می تواند مانعی 

بزرگ در برابر خوردگی ایجاد کند.
Na-( قبل از سنتز این نانوکامپوزیت جدید، این تیم نانولوله های تیتانات سدیم

TNTs( را با استفاده از روش های هیدروترمال ساختند که ساختارهایی با سطح 
افزایش یافته و پایداری شیمیایی ایجاد کرد. سپس این نانولوله ها با پلی اورتان و 
کیتوزان با نسبت های مختلف مخلوط شدند. این اختلاط پس از بهینه سازی میزان 
تیتانات سدیم مورد اســتفاده قرار گرفت. اعتقاد بر این بود که این ترکیب جدید 
هم دوام مکانیکی پلی اورتان و هم خواص طبیعی مهارکننده خوردگی کیتوزان 

را با هم ادغام می کند.
برای ارزیابی عملکرد این محصول، از روش اسپری نمک استفاده می شود که به 
طور گسترده به عنوان استانداردی برای ارزیابی مقاومت به خوردگی مواد در نظر 
گرفته می شود. یافته های تجربی نشــان داد که کامپوزیت دوتایی پلی اورتان و 
۱.۵ درصد Na-TNT ها فعالیت ضدخوردگی قابل توجهی را نشــان می دهند و 
ناحیه جدا شده را از ۱۹ درصد برای پلی اورتان خالص به ۵ درصد کاهش می دهد. 
افزودن کیتوزان نیز بســیار اثربخش بود به طوری که با افــزودن تنها ۴ درصد 
 کیتوزان عملکرد آن بهبود قابل توجهی پیدا کرده و ناحیه جدا شده را به ۲درصد 

کاهش می دهد.
این تحقیق نه تنها قابلیت های ضدخوردگی چشــمگیر ایــن نانوکامپوزیت را 
نشان می کند، بلکه بســیاری از خواص مکانیکی مانند اســتحکام چسبندگی، 
مقاومت در برابر ضربه و دوام را نیز مورد بحث قرار می دهد. در این پروژه نشــان 
داده شــد که قدرت چســبندگی از ۳.۵ مگاپاســکال برای پلی اورتان خالص به 
۷.۹ مگاپاســکال با افزودن کیتــوزان افزایش یافت. چنین پیشــرفت هایی به 
 برهم کنش های مولکولی بین نانولوله های تیتانات و ماتریس پلی اورتان نســبت 

داده می شود.

اخبار

رئیس مرکز ملی فضای مجازی 
گفت: در صورت اســتفاده از 
هوش مصنوعی، نظام سلامت 
در کشــور با کاهش فشــار و 
هزینه روبرو خواهد شد و این 
پدیده وضعیت خدمت رســانی و زیست مردم را در این 

حوزه متحول خواهد کرد.
به گزارش ایســنا، ســید محمد امین آقامیری -دبیر 
شــورای عالی و رئیس مرکز ملی فضای مجازی کشور 
در کنگره بیــن المللی هوش مصنوعی در ســلامت در 
دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی، درمانی ایران 
اظهار کرد: با توســعه اینترنت و فضای مجازی در دنیا، 
محدودیت زمان و مکان حــذف و ارتباطات و خدمات 
گسترش یافته و این فضای جدید شرایط تحقق دولت 
 الکترونیک و دسترســی به خدمات را بدون محدودیت 

فراهم کرد.
وی با اشاره به این که هوش مصنوعی، حوزه های آموزش، 
کسب و کار، مشــاوره و… را متحول کرده است، افزود: 
فضای مجازی باعث توســعه عدالت و بهــره مندی از 

خدمات متنوع و باکیفیت در سراســر کشور به صورت 
عادلانه شده اســت. آقامیری درخصوص فناوری هوش 
مصنوعی تاکید کرد: هوش مصنوعی دسترسی به مشاوره 
های حرفه ای و تخصصی و خدمات با کیفیت را تسهیل 
کرده است، چرا که تا پیش از ظهور این فناوری، باید برای 
تربیت نیروی انســانی متخصص، خدمات، زیرساخت و 

امکانات هزینه بسیاری می شد.
وی تصریح کرد: هوش مصنوعی فرصتی برای کشــور 
ایجاد کرده که به صورت عادلانه بتوانیم به مردم خدمت 
کنیم که این مهم موجب رضایت جمعی، سهولت زندگی 
مردم و افزایش بهــره وری در عرضه کنندگان خدمات 

شده است.
رئیس مرکز ملی فضای مجازی با اشاره به این که سیاست 
گذاری و برنامه ریزی برای بهره مندی از هوش مصنوعی 
در کشور از مسائل راهبردی و استراتژیک است، گفت: در 
حوزه سلامت، هوش مصنوعی می تواند در عرضه خدمات 
متنوع در زمینــه های مختلف همچون پیشــگیری و 
تشخیص کمک کند و ویژگی این فناوری در برخی حوزه 
ها مثل سلامت این است که با توســعه آن هزینه های 
شــهروندان کاهش یافته و به دلیل خدمات پیشگیری 
و مراقبت هزینه کمتر به مردم تحمیل شــده و کیفیت 

زندگی ارتقاء می یابد.

آقامیری با تاکید بر رفع موانع توسعه این فناوری، اعلام 
کرد: مرکز ملی فضای مجازی این مهم را بررسی کرده 
و با همکاری وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
چارچوب آن را طراحی کرده است که در کمیسیون عالی 
تنظیم مقررات فضای مجازی کشــور نیز در سند نظام 
حکمرانی داده از مجموعه اسناد راهبردی فضای مجازی، 
درباره داده های سلامت که جزو داده های بسیار حساس 

است، در حال تصمیم گیری در این حوزه هستیم تا برای 
تبادل این داده ها، چارچوب مشخصی تصویب کنیم.

دبیر شورای عالی فضای مجازی گفت: باید سایر موانع 
با طراحی سیاست ها و چارچوب های لازم در این حوزه 
رفع شود تا در حوزه سلامت که برای تمامی مردم بسیار 
مهم است شاهد توسعه خدمات و افزایش رضایتمندی 

در کشور باشیم.

رئیس مرکز ملی فضای مجازی خبر داد:

تحول خدمت رسانی به مردم با هوش مصنوعی
News kasbokar@gmail.com

معاون توســعه شــرکت های دانش بنیــان از برنامه 
جدید معاونت علمی و صندوق نــوآوری برای تأمین 
مالی و حمایت از شــرکت های نوپا به منظــور ارتقاء 
فروش و تنوع محصــولات دانش بنیان خبــر داد. به 
گزارش معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، نشست هم اندیشی با سرمایه گذاران 
خطر پذیر حوزه دانش بنیان به منظور جذب سرمایه در 
 شــرکت های برتر دانش بنیان در محل معاونت علمی 

برگزار شد.
تورج امرایی، معاون توسعه شــرکت های دانش بنیان 
معاونــت علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 

ریاست جمهوری، در این نشســت به بررسی وضعیت 
شرکت های نوپا در کشــور پرداخت و بر ضرورت رفع 
نگرانی ها و چالش های پیش روی این شرکت ها تأکید 

کرد.
وی اعلام کرد: در طول دو دهه گذشته، نزدیک به ۱۰ 
هزار شرکت دانش بنیان در کشور تأسیس شده است، 
که ۶۸ درصد آن ها را شرکت های نوپا تشکیل می دهند. 
فروش کل شــرکت های دانش بنیان در سال ۱۴۰۲ به 
حدود ۹۸۰ همت رسیده است که از این میزان، ۲۴۵ 
همت مختص به محصولات دانش بنیان بوده و تنها ۸ 

درصد از این سهم به شرکت های نوپا تعلق دارد.

امرایی همچنین با اشــاره به وضعیــت درآمدی این 
شرکت ها گفت: متأســفانه، ۵۰ درصد از شرکت های 
نوپا درآمــدی نزدیک به صفــر دارنــد، در حالی که 
توانمندی های آن ها بســیار بالا اســت. این مشکل به 
چالش های جدی در ارزیابی های آینده این شرکت ها 
منجر خواهد شد، مگر اینکه اقدامات لازم برای بهبود 

وضعیت آن ها انجام شود.
معاون توســعه شــرکت های دانش بنیان، در ادامه به 
تحصیلات بالای نیروی انسانی در این شرکت ها اشاره 
کرد و گفت: بیش از ۵۰ درصد نیروی انسانی شاغل در 
شرکت های نوپا دارای مدرک کارشناسی، کارشناسی 

ارشد و دکترا هستند. وی همچنین از یک برنامه جدید 
بین معاونت علمی و صندوق نوآوری خبر داد که هدف 
آن تأمیــن مالــی و حمایت هدفمند از شــرکت های 
 نوپا برای ارتقاء فروش محصولات دانش بنیان و ســبد 

محصولات آنهاست.
امرایــی در پایــان ضمن ابــراز امیدواری نســبت به 
بهبــود وضعیت این شــرکت ها، خواســتار همکاری 
ســرمایه گذاران خطر پذیر حــوزه دانش بنیان جهت 
تقویت این اکوسیســتم نوآور شــد و گفــت: موتور 
 پیشــران این برنامــه، شــرکت های ســرمایه گذار

 خواهند بود.

رئیس ســازمان فناوری اطلاعات ایــران تاکید کرد: 
برای توسعه کشــور و رفع انواع ناترازی ها راهی غیر از 
بهره گیری از فناوری اطلاعات و حکمرانی داده نداریم.

به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، »محمد 
محســن صدر« امروز چهارشــنبه ۱۲ دی در مراسم 
امضای تفاهم نامه همکاری های مشترک با شورای عالی 
مناطق آزاد ضمن بیان این مطلب اظهار کرد: شــکی 
نیست مسیر توسعه از شاهراه فناوری می گذرد. حال اگر 
مجموعه ای قصد توسعه داشته باشد حتما باید بر مبنای 

فناوری گام بردارد.
وی در ادامه با اشاره به پتانسیل های مناطق آزاد گفت: 
همواره پیشنهاد ما این اســت که برای اجرای پایلوت 
طرح های ملی و طرح های توسعه ای پیشران در حوزه 
فاوا، کار از مناطق آزاد آغاز شود و در گام بعدی به سایر 

نقاط کشور تعمیم داده شود.
صدر ادامــه داد: می توان با تکیه بــر فناوری اطلاعات 
سوپراپلیکیشــن هایی را طراحی کرد و بر اساس آن، 
خدمات تفکیک شده به شهروندان و بازدیدکنندگان 

این مناطق ارایه کرد. معاون وزیر ارتباطات با تاکید بر 
اینکه در دوره فعلی راهی غیر از حکمرانی داده نداریم، 
افزود: چنانچه در حوزه داده و زیرساخت های مرتبط با 
آن خود را تقویت نکنیم در راستای سیاست گذاری نیز 

با چالش هایی مواجه خواهیم شد.
رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران در بخش دیگری 
از صحبت هــای خود نیز به بحــث ناترازی های انرژی 
پرداخت و با یادآوری طرح های وزارت ارتباطات در این 
زمینه، یادآور شد: می توان سهم انرژی هر فرد را به ازای 
هر کدملی در نظر گرفت و از حکمرانی داده ها در راستای 
مدیریت در مصرف انرژی بهره گرفت. در این زمینه نیز 
پیشنهاد ما این اســت که اجرای آزمایشی این طرح از 

یکی از مناطق آزاد آغاز شود.
صدر ایجاد و راه اندازی یک زون صادرات خدمات فنی 
حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعــات را از دیگر مواردی 
دانست که در دست پیگیری سازمان قرار دارد و می توان 

برای استقرار این زون از ظرفیت مناطق آزاد بهره گرفت.
معاون وزیــر ارتباطــات تصریح کــرد: می تــوان با 
همکاری مناطق آزاد، فضایی را ایجــاد کرد تا جوانان 
توانمند و نخبــه ایرانی بتوانند از طریق آن نســبت به 
 پیاده ســازی پروژه های بین المللی در داخل کشــور

 اقدام کنند.
وی توسعه قطب های مراکز داده را نیز از دیگر اقدامات 
در دست بررسی این سازمان دانست و افزود: در برنامه 
هفتم در حوزه ابر دولت تکالیف متعددی دیده شــده 
و احکام مختلفی تعریف شــده است. حدود ۵۷ درصد 
احکام برنامه هفتم توسعه به نوعی به وزارت ارتباطات 
ارتباط پیدا می کند و ۱۹ درصد آنها نیز به طور مستقیم 
بر عهده این وزارتخانه است که یکی از این موارد ایجاد 
مراکز داده اســت. پیشــنهاد ما این است که در بخش 
جنوبی کشور نیز با همکاری مناطق آزاد یک یا دو مرکز 
داده مشخص ایجاد شده و میان بخش های مختلف مورد 

استفاده قرار گیرد. رضا مسرور، دبیر شورایعالی مناطق 
آزاد کشور نیز در مراســم امضای این تفاهم نامه اظهار 
کرد: یکی از دستورکارهای ما هوشمندسازی مناطق 
اســت. اکنون در دنیا نیز یکی از مهمترین مولفه های 
موفقیت مناطق آزاد بحث بهره گیــری آنها از فناوری 
اطلاعات است و منطقه  موفقی نداریم مگر اینکه از فاوا 

بهره گرفته باشد.
وی بــا تاکید بر لــزوم حرکت به ســمت مناطق آزاد 
اقتصاد دیجیتال، گفت: در سند اقتصاد دیجیتال کشور 
می توان بخش هایی را نیز برای مناطق آزاد تعریف کرد. 
مســرور همچنین به دریافت خدمات از پنجره واحد 
خدمات دولت هوشمند اشاره کرد و آن را شروعی برای 

همکاری های دو سازمان برشمرد.
محمد حاتمی زاده، معاون پارلمانی وزیر ارتباطات نیز 
در این مراسم با تاکید بر اهمیت توسعه تکنولوژی در 
مناطق آزاد اظهار کرد: با تغییر رویکرد می توان از این 
مناطق به عنوان پایلوت توسعه اقتصاد دیجیتال بهره 

گرفت.

طبق آخرین اظهارات مسئولان شرکت ملی پست در 
لایه فرایندهــای اجرایی یکی از پروژه های در دســت 
اقدام، ربات های هوشمند است که کار تفکیک و تجزیه 
محصولات را انجام دهند و به دنبال آن سیستم مکانیزه 
تجزیه یا سیســتم های سورتینگ هوشــمند تجزیه 

توسعه یابد.
به گزارش ایسنا، هوشمندســازی به معنای استفاده از 
تکنیک ها، ابزارها، تجهیــزات و تکنولوژی های انقلاب 
صنعتی چهارم به منظور تسهیل  فرایندها و عملیات های 
گوناگون در صنایع مختلف و زندگی روزمره اســت که 
مهم ترین هدف و نتیجه آن را می توان رسیدن به نظم، 
انسجام کلی و ساختار یافته دانست که سبب می شود 
بدون اینکه اختلالی در فرایندها به وجود بیاید به صورت 

کاملا هوشمند و خودکار انجام شود.
کارشناســان معتقدنــد یکــی از مزیت هــای مهم 
هوشمندسازی، عدم وابســتگی به نیروی انسانی برای 
اجرای فعالیت های مختلف اســت که می تواند سبب 
دیجیتالی شدن، شــود. شرکت ملی پســت از جمله 
سازمان هایی اســت که به دلیل اهمیت پیشبرد دولت 

هوشمند تلاش بسیار و اقدامات مهمی انجام داده است.
در این زمینه بارها مســئولان تأکیــد کردند که باید 
از فناوری هــای جدید ماننــد ارســال و جمع آوری 
مرســولات تا توزیع و در نهایت رســاندن به دســت 
شــهروندان اســتفاده کرد تــا دقت و ســرعت کار 
 بــالا بــرود و در نهایــت مــردم از خدمات پســتی

 استفاده کنند.
محمد احمدی- مدیرعامل شرکت ملی پست- در این 
باره گفته اســت در لایه فرایندهای اجرایی نیز یکی از 
پروژه هایی که در دست دارند ربات های هوشمند است 
که  کار تفکیــک و تجزیه محصــولات را انجام دهند، 
به دنبال آن سیســتم مکانیزه تجزیه یا سیســتم های 
سورتینگ هوشمند تجزیه توسعه می یابند، چراکه از 
تلفیق اطلاعات حاصل از رویدادهای مرسوله با استفاده 
از این مکانیزه تحلیــل های هوشــمندانه قابل پیاده 

سازی است.
به گفته این مقام مسئول این تحلیل های هوشمندانه 

به ارتقای کیفیت و توسعه بهره وری کمک می کند، ولی 
روی لبه هوش مصنوعی اســتفاده از مکانیزم خوانش 
آدرس و تحلیل های نواحی و گشت های توزیع در ایام 
دهه فجر رونمایی می شود و از لایه تجزیه در شهرستان 
به لایه نشانی توسط ربات های هوشمند می رسیم؛ بدین 
صورت در حوزه فرایندهای داخلی، فرصت های استفاده 
از هوش مصنوعی زیاد می شــود که تحول ســازمانی 

محسوب می شود.
صندوق های پستی هوشمند از دیگر اقداماتی است که 
طی سال های گذشته  توسط این شرکت در صدد توجه 
قرار گرفته است. درباره جزئیات این صندوق ها باید گفت 
صندوق پستی هوشــمند یک صندوق فلزی قفل دار و 
هوشمند است که در حال حاضر، در ۱۴۰ نقطه کشور 
از جمله شهر تهران و برخی دیگر از شهرها مانند جزیره 

کیش و خوزستان نصب شده است.
این صندوق ها، در مکان های مشخص از جمله مراکز 
خرید، مراکز تجاری، بیرون از ســاختمان های دفاتر 

پستی و... مستقر می شود و کارکرد اصلی آن حفاظت 
و نگهداری از مرسولات پســتی و سفارشات فروشگاه 
های اینترنتی در محدوده وزنی و ابعادی مشخص است. 
دریافت مرســولات از طریق این لاکرها، در ۲۴ ساعت 

شبانه روز امکان پذیر است.
دسترسی آسان و امنیت بالا و کمک به کاهش ترافیک 
شهری  از مهم ترین ویژگی های این صندوق ها محسوب 
می شــود. گفتنی اســت روش اســتفاده از لاکرها به 
این صورت بوده که هنگام ثبت ســفارش در ســامانه 
شرکت ملی پست یا فروشــگاه  اینترنتی به جای اعلام 
آدرس خانه یا محل کار، می توانید یکی از ایستگاه های 
لاکر نزدیک بــه محل رفــت و آمد خــود را انتخاب 
کنید. در این صورت مامور ارســال)موزع(، بســته را 
در صندوق پســتی هوشمند رزرو شــده توسط شما 
قرار داده و به محض قرار گرفتــن کالا در آن، پیامکی 
حاوی کد تحویل برای مشــتری ارســال می شــود. 
مشــتری با وارد کردن این کد روی صفحه دیجیتالی 
 صندوق پســتی هوشــمند خود، میتواند مرســوله 

را از آن خارج کند.

رئیس شورای تخصصی هوش مصنوعی با بیان اینکه هوش 
مصنوعی امروز می تواند سفره های ما را پر رونق کند، اظهار 
کرد: این نگاه عامیانه ای نیست و نیاز به برنامه ریزی و قانون 

گذاری و ایجاد زیرساخت دارد.
به گزارش مهر، دکتر صادق خانی علی اکبری در بیســت 
و پنجمین جشنواره پژوهشی ابوریحان بیرونی که امروز 
سه شنبه یازدهم دی ماه در دانشگاه علوم پزشکی شهید 
بهشتی برگزار شد، گفت: در سند ملی هوش مصنوعی و 
همچنین برنامه هفته توسعه اولویت اصلی آموزش و اولویت 
بعدی سلامت است، این دو اولویت در ماموریت های وزارت 

بهداشت، درمان و آموزش پزشکی قرار دارد.
وی اظهار کرد: در حوزه تولید علم در حوزه هوش مصنوعی 

در رتبه ۱۷ دنیا و در کاربرد آن در رتبه ۷۰ تا ۹۰ قرار داریم 
این نشان می دهد که نیروی انسانی پژوهشی وظیفه خود 
را به خوبی انجام داده اســت ولی سایر بخش ها که باید به 
کاربرد آن می پرداختند وظیفه خود را به خوبی انجام ندادند.

وی اظهار کرد: حرف غلطی است اگر گفته شود افرادی که 
مهاجرت می کنند، دل در گرو کشور ندارند؛ ما شرایط را 
برای آن ها فراهم نکردیم. خانی علی اکبری گفت: در دهه 
۱۹۷۰ که در دنیا انقلاب فنــاوری بودیم ما درگیر انقلاب 
خود و جنگ تحمیلــی بودیم. وقتی دنیــا از پیچ انقلاب 

صنعتی گذشت، ما متوجه نشدیم.

وی با اشاره به عرصه انقلاب هوش مصنوعی گفت: ما نیاز به 
تعاملات بین المللی داریم. امروز ارزش بازار دیتا در ۲۰۲۳، 
۳۸ میلیارد دلار است. دیتا در حوزه سلامت ارزش بالایی 
دارد و در سال ۲۰۲۳ پیش بینی شده تا سال ۲۰۳۰ ارزش 
حوزه دیتا به ۱۳ تریلیون دلار برسد. به همین دلیل باید در 

این حوزه سرمایه گذاری کنیم.
رئیس شورای تخصصی هوش مصنوعی اظهار کرد: ما به 
سایر بخش های دولتی نمی توانیم امیدوار باشیم. زمانی که 
رهبری هدف گذاری کردند که باید به رتبه ۱۰ برسیم و به 
اهمیت هوش مصنوعی اشاره کردند، سیاستگذاران حوزه 

فناوری در موضوع رگولاتوری و تنظیم گری این عرصه به 
جان هم افتادند. هنوز در کشــور یک متولی حوزه هوش 

مصنوعی که حرف اول تا آخر را بزند، نداریم.
وی افزود: حوزه بهداشت و درمان می تواند یک زمین خاکی 
کوچکی در این زمینه ایجاد کند و الگویی برای کشور در این 
زمینه باشد. باید برای زیرساخت های فنی در حوزه سلامت 
ســرمایه گذاری کنیم و نباید از نقش هوش مصنوعی در 
آموزش نباید غافل شویم. خانی علی اکبری گفت: باید این 
واقعیت را بپذیریم که نظام آموزش دستیاران پزشکی دچار 
وضعیت فرسایشی شده و نمی توانیم چشم را بر افسردگی 
و خودکشی دستیاران ببندیم. هوش مصنوعی می تواند در 

این حوزه تسهیل کننده باشد.

برنامه مشترک برای حمایت از شرکت های نوپا

ضرورتحکمرانیدادهبرایرفعانواعناترازیها

رباتهایهوشمندبهکمکپستایرانمیآیند

هوشمصنوعیمیتواندسفرههایماراپررونقکند
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کشاورزي

مواد غذايي تقلبي در بازار زياد شــده 
است. از آب معدني و عسل و زعفران 
گرفته تا سوسيس و كالباس. در همه 
اين مواد، ردپاي تقلب ديده مي شود. 
تقلبي كه هم قيمــت و هم كيفيت را 
پايين آورده است. بررسي هاي ســازمان غذا و دارو حكايت از 

افزايش مواد خوراكي تقلبي در بازار دارد. 
خوراكي هايي كه مشــتري زياد دارند. حالا سودجويان از هر 
شيوه اي براي فروش بيشتر اســتفاده مي كنند. يا در عسل، 
شــيره قند مي ريزند يا سوســيس و كالباس شان، خميرمرغ 
دارد، آب معدني شان تقلبي است، زعفرانشان زعفران نيست 
و... سال هاست كه رسانه هاي كشــور با حجم بالايي از اخبار 
و گزارش هايي مواجه هســتند كه هركدام از آنان در صورت 
صحت مي توانــد تبعات متعــددي براي امنيت و ســامت 
غذايي كشور داشته باشــد. يك روز در كشور عنوان مي شود 
برنج  هندي وارداتي، آلوده و سرطان زاســت. بعد از آن بحث 
وجود سم خاصي در برنج هاي ايراني مطرح مي شود يا اينكه 
آبياري ســبزي هاي كشت شــده در مزارع جنوبي تهران با 
فاضاب و آب هاي آلوده اســت و در كنار اين موارد، آلودگي 
بالاي سوسيس و كالباس، مســموميت گوشت هاي وارداتي 
از هند، شيرخشك هاي چيني و آلوده، تقلبي بودن 99درصد 
آبليمو هاي موجود در بازار و اســتفاده از روغن پالم در شير و 
ماست مصرفي مردم و...  وزارت بهداشت نيز براي چندمين بار 
اقدام به معرفي كالاهاي آسيب رسان به سامت بدون معرفي 
متقلبان كرد. چند روز پيش مديركل آزمايشگاه هاي مرجع 
كنترل غذا و دارو از رتبه بندي آب هاي آشاميدني و بطري شده 
و وجود عسل و زعفران تقلبي در بازار خبر داد و درباره صدور 
مجوز خمير مرغ نيز گفت: از نظر وزارت بهداشت استفاده از 
خميرمرغ ممنوع است اما سازمان دامپزشكي بدون توجه به 

اين ممنوعيت مجوز خمير مرغ صادر مي كند. 

   كام تلخ عسل ايراني
در حالي كه شــرايط جوي و حمايت كمرنگ از زنبورداران، 
عرصه را بر توليد عسل ايران تنگ كرده است، گروهي سودجو 
با توليد عسل تقلبي، عاوه بر آنكه به حيثيت نام عسل ايراني 
در دنيا لطمــه وارد مي كنند، بازار داخلي را نيز با مشــكات 
فراوان مواجه مي ســازند. به گفته عفت رئيســي، مديرعامل 

اتحاديه سراسري زنبورداران كشــور افزايش قيمت نهاده ها 
و هزينه توليد، قيمت بالاي تمام شده عسل مرغوب و قدرت 
خريد پايين مردم براي تهيه اين نوع و در نهايت عدم مديريت 
در بازار عســل و نظارت ضعيف ســازمان غذا و دارو بر ورود 
كالاهاي نامرغوب و تقلبي زمينه ساز گسترش توزيع و فروش 
عسل هاي تقلبي در بازار شده است.  عفت رئيسي وجود عسل 
تقلبي، صنعتي و دست ســاز در بازار را عاملــي براي كاهش 
قيمت عسل مي داند و به »كسب وكار« مي گويد: متاسفانه به 
دليل ضعف سيســتم نظارتي، عسل هاي دست ساز به راحتي 
وارد بازار شــده و باعث صدمه زيادي به اين صنف مي شوند. 
وي با هشدار بر وجود اين مشكل، تاكيد مي كند: براي مبارزه 
با ورود عســل هاي دست ســاز به بازار بايد بخشي از سيستم 
نظارتي به تشكل ها واگذار شــود. وی درباره افزايش توليد و 
توزيع عسل هاي نامرغوب و تقلبي در بازار گفت: بحث توليد 
عسل هاي تقلبي از زماني آغاز شد كه هزينه تمام شده توليد 
عســل مرغوب بالا و عما صرفه اقتصادي توليد عسل براي 
توليدكنندگان از بين رفت. اين زنبوردار در ادامه با يادآوري 
اينكه به دنبال افزايش قيمت نهاده ها و هزينه تمام شده توليد 
عسل، بســياري از توليدكنندگان دچار ورشكستگي شدند، 
می گويد: به همين علت، توليد و عرضه عســل مرغوب ايراني 
كاهش يافت و در نهايت تعادل بين عرضه و تقاضا از بين رفت و 
زمينه براي ورود عسل هاي نامرغوب و تقلبي به بازار مهيا شد. 

   بدنامي زعفران ايران با گسترش تقلب
زعفران ايران كه بيــش از 90 درصد نياز بــازار جهان را تامين 
مي كند، امروزه با مشــكاتي مواجه است كه مي تواند به راحتي 
اين جايگاه را متزلزل كند و آن تقلب در تهيه اين محصول است 
كه همزمان با افزايش قيمت آن، از ســوي برخي سودجويان در 
بازارهاي داخلي و خارجي رواج يافته است. علي احتشام، عضو 
شوراي ملي زعفران در گفت وگو با »كسب وكار« با بيان اين مطلب 
كه گلبرگ هاي گلرنگ، گلبرگ گل هميشــه بهار، ريشه هاي 
گوشت خشك شده راسته، اسپري عســل و آب يا گليسيرين، 
اســتفاده از قند آئورت، كاله هاي ذرت، ريشه هاي گندم و جو، 
پرز هاي انار، زعفران هاي زينتي و تفاله هاي مجدد خود زعفران 
راه هاي عرضه زعفران تقلبي اســت، مي گويد: بيشترين تقلب 
مربوط به زعفران در كشور امارات انجام مي شود.  اين زعفرانكار 
خراساني در ادامه با اشاره به اينكه نسبت به كشور امارات در ايران 

تقلب كمتري در زعفران صورت مي گيرد، مي افزايد: تقلب هايي 
كه در كشورمان درباره زعفران صورت مي گيرد، باعث بدنام شدن 

زعفران ايران در بازارهاي جهاني مي شود. 

   افزايش قيمت؛ دليل ايجاد تقلب
 اين عضو شوراي ملي زعفران، با تاكيد بر اينكه افزايش توليد زعفران، 

كاهش قيمت اين محصول را به دنبال دارد، مي گويد: متاسفانه افزايش 
قيمت زعفران باعث ايجاد تقلب در اين محصول شده است بنابراين 
بايد با ديد بلندمدت براي بازار زعفران برنامه ريزي كنيم تا در سطح 

كان و از نظر اجتماعي منافع كل مخاطبان اين بازار حفظ شود.
 علي احتشــام با بيان اينكه اكنون 98 درصد زعفران  كشور در 
استان خراسان رضوي و جنوبي و 2 درصد در ديگر نقاط كشور 

توليد مي شــود، كمبود نقدينگي، بالابــودن هزينه  بازاريابي، 
معرفي برنــد واحدهاي تخصصي صادراتي زعفران در ســطح 
بازارهاي جهانــي، بي ثباتي قيمت ها در بــازار داخلي، ضعف 
ســاماندهي و مديريت بر بازار زعفران و وجــود فعاليت هاي 
غيرتخصصي و كنترل نشده و تقلب زعفران در بازارهاي جهاني 

را از مهم ترين مشكات صنعت زعفران ايران عنوان مي كند. 

»كسبوكار«ازتقلبوسيعدرساختوتوليدعسلوزعفرانگزارشميدهد

حقيقت تلخ عسل، سرنوشت سياه زعفران

براســاس مصوبه دولت، كارخانه هاي 
صنايع لبني موظف بودنــد از اول تير 
9۳ شــير خام تحويل درب كارخانه را 
با قيمت ۱۴۴0تومان خريداري كنند 
اما آنها زير بار اين مصوبه نرفته اند و به 
همين دليل و با گذشــت حدود پنج ماه از اين موضوع، وزارت 
جهادكشاورزي تصميم گرفته است شير مازاد بر مصرف واحدهاي 
صنايع لبني را با قيمت تضميني خريداري كند. درحالي كه خريد 
تضميني شــير خام از اوايل هفته جاري آغاز شده، صنايع لبني 
نسبت به اين امر معترض هستند و تاكيد دارند اگر دولت با اجراي 
اين طرح مي خواهد به عنوان ابزار فشار براي بالا بردن قيمت خريد 
شير خام از سوي كارخانه ها اســتفاده كند، مسلما جز شكست 

نتيجه ديگري نخواهد داشت. 
از ابتداي تير ماه كه موضوع افزايش قيمت شير خام در دستور كار 
دولت قرار گرفت و به تصويب رسيد، تاكنون هيچ تصميم قطعي 
در اين باره گرفته نشده چراكه صنايع لبني به دليل نبود كشش 
در بازار اعام كردند نهايتا اين محصول را كيلويي ۱250 تومان 
مي توانند از دامداران بخرند بنابراين با توجه به اينكه صنايع لبني 
مصوبه دولت را درباره نرخ خريد شير خام رعايت نكردند، رئيس 
سازمان تعاون روســتايي تصميم گرفت براساس قانون، خريد 
تضميني شيرخام را به قيمت مصوب )كيلويي ۱۴۴0 تومان( آغاز 

كند تا دامداران زيان نكنند. 
در همين زمينه سيد احمد مقدسي، رئيس هيات مديره كانون 
انجمن هاي صنفي گاوداران كشور نيز چندي پيش به مهر، گفته 
است: ما از اول آذر شيرخام را به هيچ كارخانه اي به قيمتي كمتر 
از ۱۴۴0 تومان نخواهيم فروخت و در صورت امتناع آنها از اين امر، 
شير توليدي خود را به دولت مي فروشيم. اين درحالي است كه 
محمدرضا اسماعيلي، مديرعامل اتحاديه سراسري فرآورده هاي 
لبني با تاكيد بر اينكه همه تاش صنايع لبني در اين جهت است 
كه قيمت اين محصولات براي مصرف كننــده افزايش نيابد به 
ايسنا، گفته است: ۷0 درصد قيمت تمام شده توليد محصولات 
لبني وابسته به شيرخام است، اگر قيمت اين كالا افزايش يابد و 
دولت نخواهد يارانه اي بپردازد يا بايد درب كارخانه ها را بست يا 

اينكه قيمت فرآورده ها را براي مصرف كنندگان بالا برد. 

   طرح كارشناسي نشده است
محمد فربد، عضــو انجمن صنفي صنايع لبني با اشــاره به اين 
موضوع كه اجراي طرح خريد تضميني شــير از ســوي دولت، 
كارشناسي شده نيست و اين كار جز شكست براي تصميم گيران 
ارمغاني در بر نخواهد داشت، بر اين موضوع تاكيد دارد كه شير 
كالاي فسادپذيري است و بايد تبديل شــود اما اگر بخواهد به 
محصولي لبني تبديل شود كارخانه ها نمي توانند آن را گران تر 
از قيمت كنوني بفروشند كه در اين صورت قادر به افزايش نرخ 
خريد شير خام هم نيستند. اين عضو انجمن صنفي صنايع لبني 
با تاكيد بر اين موضوع كه از ســوي ديگر ظرفيت كنوني تبديل 
شير به شيرخشك در كشور محدود است، ادامه مي دهد: بنابراين 
نمي توان خريد تضميني شير را به عنوان تبديل به شير خشك 

انجام داد.  فربد معتقد است كه دولت به جاي تحمل خسارت و 
زيان براي اجراي خريد تضميني شير، يارانه غيرنقدي به دامداران 
بدهد و از آنجا كه بيش از ۷0 درصد قيمت شير را علوفه تشكيل 
مي دهد، بهترين يارانه غير نقدي بــراي دامداران همان علوفه 
ارزان قيمت است، پس بهتر است به جاي خريد تضميني شير 
و پرداخت خسارت، علوفه ارزان قيمت در اختيار دامداران قرار 
گيرد. به گفته اين دامدار اگر دولت از طرح خريد تضميني شير 
مي خواهد به عنوان ابزار فشــار براي بالا بردن قيمت خريد شير 
خام از سوي كارخانه ها استفاده كند مسلما اين طرح با شكست 

مواجه خواهد شد. 

   يارانه بدهيد
محمدمهدي توكلي، عضو كميسيون كشاورزي مجلس نيز با بيان 
اينكه بايد سياست مشخصي در تعيين قيمت كالاها و محصولات 
مصرفي مردم اتخاذ شود، به »كســب و كار« مي گويد: ما براي 
قيمت گذاري محصولات و كالاهاي مصرفي بايد يا اقتصاد بازار 
را و يا اقتصاد دستوري را انتخاب كنيم چراكه مقدور نيست، يك 
بخش از برنامه را با اقتصاد دستوري و قسمت ديگر را با اقتصاد بازار 

تعريف كنيم. 
نماينده مردم اليگودرز در مجلس شوراي اسامي، با تاكيد بر اينكه 
بايد تخصيص يارانه به توليدكننده و مصرف كننده در دستور كار 

دولت قرار گيرد، بر اين موضوع تاكيد مي كند: شــير با سامت 
انسان ها گره خورده و بايد ارزان در اختيار مصرف كنندگان قرار 
گيرد، از اين رو لازم است دولت در تخصيص يارانه به آن اقدام كند.

 اين نماينده مــردم در مجلس نهــم معتقد اســت زماني كه 
تمامــي هزينه هاي توليد شــير از جملــه علوفه، مــواد اوليه 
پتروشيمي ها، حمل و نقل و دســتمزد نيروي انساني افزايش 
يافتــه، نمي توان انتظــار ثبات قيمــت محصــولات لبني را 
داشــت. وي با بيان اينكه افزايش قيمت محصــولات لبني به 
تبع افزايــش هزينه هاي جــاري توليــد آن رخ مي دهد، ادامه 
مي دهد: دولت به راحتي  مي تواند با تخصيــص يارانه از بخش 

 اعتبارات حوزه سامت، از افزايش قيمت شير و محصولات لبني 
جلوگيري كند. 

اين نماينده مردم در مجلس نهم، با بيان اينكه تا زماني كه قيمت ها 
در بازار واقعي نشود افزايش نرخ ها طبيعي است، تاكيد مي كند: ما 
معتقد هستيم كه موضوع شير و امثال چنين محصولاتي دو وجه 
دارد، يك وجه توليد كننده و يك وجه مصرف كننده كه بايد هر دو 
مورد حمايت دولت قرار گيرند. عضو كميسيون كشاورزي، آب و 
منابع طبيعي مجلس شوراي اسامي، معتقد است: نبايد هزينه 
پايين آوردن نرخ كالاي مصرفي مــردم را از جيب توليدكننده 

تامين كنيم. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

تدبير دولت براي بازار شير
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اصناف

مبحث سرقفلي به عنوان بزرگ ترين 
معضل جامعه اصناف زمينه بسياري 
از مشكلات را براي كسبه ايجاد كرده 
است و صنوف خواستار اصلاح قوانين 
آن هســتند. مقوله اي كه تابع توافق 
طرفين اســت و به گفته فعالان صنفي در ايــن ميان مالك 
تنها به منافع شخصي خود مي انديشــد و به عنوان مثال در 
حالي به خواســته صنوف مبني بر صدور يــا تغيير كاربري 
رضايت مي دهند، كه مبالغ ســليقه اي كه اعــلام مي كنند 
را به آن پرداخت كننــد. تقريبا همه فقهــا و مجتهداني كه 
در زمينه ســرقفلي بحــث كرده اند،  وجود چنيــن حقي را 
 براي مالك تاييد كرده اند اما كمتر كســي به مبنا و علت آن

 اشاره كرده است. 

سرقفلي، عامل بازدارنده براي صدور پروانه كسب 
و تغيير كاربري

رئيــس اتحاديــه تابلوســازان تهــران بــا اعــلام اينكــه 
ســرقفلي يكــي از معضــلات جامعــه اصنــاف به شــمار 
مــي رود، اظهــار داشــت: مبحث ســرقفلي مشــكلاتي را 
 در راســتاي صــدور پروانه كســب بــراي صنــوف ايجاد 

كرده است. 
مهران اشــرفي در گفت وگو با »كســب وكار« افــزود: مالك 
اجازه اخذ پروانه كســب را بــه واحد صنفــي نمي دهد و در 
قبال رضايــت براي صدور پروانه كســب، خواهــان مبالغي 
ميليوني اســت كــه ايــن موضــوع با توجــه به شــرايط 
 ركودي كــه در بــازار اكثر صنوف حاكم اســت، خواســته 

نابه جايي است. 
وي بــا بيــان اينكــه مبحث ســرقفلي بــر پايه و اســاس 
سستي اســتوار شــده اســت، تصريح كرد: از طرفي برخي 
از مالكان پيش از انقلاب اســلامي كشــور را ترك كرده اند 
و به طور مثــال اگر تابلو ســازي بخواهد براي صــدور مجوز 
كســب يا تغيير رســته اقــدام كند، بــا توجه بــه قوانين 
 اتحاديــه نمي توانــد ايــن مجــوز را بــراي واحــد صنفي 

صادر كند. 
اشــرفي تاكيد كرد: اتاق اصنــاف بايد در قوانيــن بازنگري 
كنــد و شــرايطي فراهــم شــود تا صــدور پروانه كســب 

و قانونمنــد شــدن واحد هــاي صنفــي كــه خواســتار 
 قانونمنــد شــدن فعاليتشــان هســتند، هرچــه زودتــر

 انجام شود. 

تضمين ســلامت فعالان صنوف با اصلاح برخي 
قوانين

رئيس اتحاديه تعويض روغني هــاي تبريز گفت: واقعيت اين 
است كه سرقفلي، يك نوع خريد و فروش است، كسي چيزي 
را مي فروشــد و ديگری حق تملك آن را ندارد و طرف ديگر 
چيزي را مي خرد و قاعدتا بايد حق تملك مطلق در كليه منافع 
آن را دارا باشــد، ولي به دليل عدم نظارت مديريت شده، يك 
طرف معامله )فروشــنده( مي تواند مطالبي گنگ، نامفهوم و 
سراپا ابهام كه اساسا موضوع خريد و فروش را منتفي مي كند 

به خريدار تحميل كند. 
حبيــب ژيــان آذر با اعــلام اينكه ايــن رويه در شــان يك 
جامعــه خدامحــور، عدالت محــور و ايمان محور نيســت، 
اظهار داشــت: آيا شايســته اســت كه كاســب آبرومند و 
شرافتمندي بعد از ســال ها زحمت خداپســندانه در زمان 
پيري با شــرايط نابــه هنجار فــروش يا اجــاره دادن مغازه 
خود مواجه شــده و اســاس زندگي خــود و خانــواده اش 
را در معــرض نابودي ببينــد؟ اين چه عقلانيــت و عدالتي 
 اســت كه جامعه اصناف را اين چنين گرفتــار ناملايمات و

 ناهنجاري مي كند؟
وي تصريح كرد: مديريت اجتماعي به معناي اين اســت كه 
دستگاه حاكم، كليه عوامل دخيل در فعل و انفعالاتي كه منجر 
به توسعه يا عدم توســعه يك جامعه مي شود را برنامه ريزي و 
مديريت كند.  رئيس اتحاديه تعويض روغني هاي تبريز گفت: 
مثال روشن، تعيين ســاعت كار قانوني براي استخدام يا عقد 
قرارداد كار مابين كارگر و كارفرما، به لحاظ صيانت از سلامت 
نيروي كار به عنوان اصلي ترين عامل توســعه و پيشرفت يك 
جامعه اســت. اگر نيروي كار ناســالم و مريض باشد سيستم 
توليد و توزيع در جامعه به مخاطره مي افتد، درحالی كه يكي 
از دغدغه هاي اصلي مديريت جامعه حفظ ســلامتي نيروي 
 كار اســت. در مباحث اقتصادي و اجتماعي همه امور به هم 

مربوط است. 
 ژيان آذر با بيان اينكه ســلامت رواني به سلامت اقتصادي و 

سلامت اجتماعي به كار و توليد مرتبط هستند، عنوان كرد: در 
بخش بازار و توزيع نيز كه اساس يك اقتصاد آزاد و پوياست، 
سلامت رواني و جســمي نيروي كار عامل اصلي شكل گيري 
يك سيستم سالم اســت و حتما بايد مديريت جامعه در اين 
عرصه ورود كرده و عوامل شكل دهنده اين سلامتي را به حال 
خود واگذار نكند. وي اذعان داشــت: بنابراين وقتي مي بينيم 
موضوع سرقفلي روابط اقتصادي و اجتماعي شبكه توزيع كشور 
را تهديد مي كند به جا و شايسته اســت كه در اين خصوص 

بازنگري و اصلاح امور انجام پذيرد. 

سوءاستفاده از مقوله اي كه قانون جامعي ندارد
مجتبي يوسفي فعال صنف ســوپرماركت گفت: نبود قانوني 
جامع درباره سرقفلي باعث شده تا صنوف همواره از مشاوران 
حقوقي مشــاوره بگيرند و به شــخصه دربــاره اين مبحث 

مشكلاتي برايم به وجود آمده است. 
وي ادامه داد: خواستم مغازه اي كه حق سرقفلي آن در اختيار 
من بــود را با اجازه مالــك اجاره دهم. مالك مغازه شــخص 
كهنســالي بود كه تمام امور را به يك آقا ســپرده بود و هيچ 
دخالتي در كارها نداشت. كار به جايي رسيد كه اين آقا عنوان 

كرد كه مغازه را مي توانــي اجاره دهي و مالــك نبايد از اين 
موضوع با خبر شود و مبلغي را به من پرداخت كني. 

اين فعال صنفي افزود: اين شــخص خواسته خود را در حالي 
مطرح كرد كه طبق قانون مالك بايد از اجاره محل با خبر باشد 

و در سند هم قيد شود. 
اين آقا از نشــان دادن وكالت نامه به ما هم خودداري كرد و 
گفته هاي وي شــفاهي بود. مجتبي يوســفي گفت: در حال 
حاضر هم هيچ اقدامي انجام نداده ام و به دنبال مشاوره حقوقي 

هستم. 

»کسبوکار«ضرورتبازنگريدرقوانينسرقفليرابررسيميکند

سرقفلي؛ تهديدي براي روابط بين شبکه توزيع

بيــش از 350 هزار فقره بازرســي از 
واحدهاي صنفي سراسر كشور در آبان 
ماه سال جاري توسط بازرسان واحد 
بازرســي و نظارت اتاق هــاي اصناف 
سراسر كشور انجام شــد. به گزارش 
»كسب و كار« بر اســاس آمار و اطلاعات اعلام شده از سوي 
مديريت بازرسي و نظارت اتاق اصناف ايران، در آبان ماه سال 
جاري از بخش هاي خرده فروشــي، عمده فروشي، خدماتي، 
توليدي، انبارها و ســردخانه ها، 357 هــزار و يكصد و چهل و 
چهار فقره بازرســي از واحدهاي صنفي سراسر كشور صورت 
گرفته است.  طبق اين گزارش، از اين تعداد 18 هزار و يكصد و 
هشتاد و پنج مورد منجر به تشكيل پرونده شد كه ارزش ريالي 
اين پرونده ها بيست و شش ميليارد و ششصد و شانزده ميليون 
و سيصد و سيزده هزار و ششــصد و سي و شش ريال است كه 
براي رسيدگي به تعزيرات حكومتي، سازمان ها و ادارات ذيربط 

ارسال شده است. 

متجاوز از 12 هزار فقره شــكايت، قابل پيگيري 
تشخيص داده شد

بر اســاس اين گزارش، بعد از بررســي هاي معموله و ارزيابي 
كارشناسان دوازده هزار و نهصد و بيست و شش فقره شكايت 
قابل پيگيري تشخيص داده شد و از كل شكايات قابل پيگيري 
18 درصد منجــر به رضايت شــاكي، 28 درصد متخلف، 41 
درصد غير متخلف و 13 درصد دردست بررسي است. طي اين 
دوره از مجموع سيزده هزار و ششــصد و پنجاه فقره شكايت 
توسط واحدهاي بازرســي و نظارت اصناف كشور 60 درصد 
در بخــش كالا و 40 درصــد در بخش خدمات اســت كه از 
مجموع شــكايات دريافتي 21 درصد به صورت حضوري، 61 
 درصد تلفني و 18 درصد به صورت كتبي دريافت و رسيدگي 
شده است.  گزارش هاي رسيده حاكي اســت كه در آبان ماه سال 
جاري، قيمت ميــوه و مركبات، صيفي جات، حبوبــات، مواد لبني، 
 گوشت قرمز، پودر شوينده و لاستيك خودرو با افزايش چند درصدي 
رو به رو بود.  همچنين بيشــترين تخلفات صــورت گرفته در آبان 

ماه ســال جاري، در حوزه كالا و خدمــات مربوط به نــان، ميوه و 
مركبات، صيفي جات، گوشــت مرغ، موادلبني، حبوبات، گوشــت 

قرمز و در بخش خدمات، مربوط به مشــاوران املاك و آرايشگران 
بود.  طبق اين گزارش، بيشــترين عناوين تخلف مربــوط به درج 

نكردن قيمت با هفــت هزار و چهارصــد و نــود و دو فقره تخلف، 
گرانفروشــي با پنج هزار و ششصد و نود و ســه مورد تخلف و صادر 

 نكــردن صورتحســاب با يك هــزار و نهصــد و نود و شــش فقره 
تخلف بود. 

بيشاز350هزارفقرهبازرسيازواحدهايصنفيکشورانجامشد

عدم درج قيمت در صدر تخلفات صنفي

رئيس اتحاديــه كفش ماشــيني و پلاســتيكي بــر لــزوم ورود برندهاي 
شناسنامه دار در كشــور تاكيد كرد و گفت: برندهاي شناسنامه دار در حوزه 
كفش بايد وارد شــوند تا بــا ارائه خدمــات پس از فروش و بحث مشــتري 
 مــداري، محصــولات بي كيفيت و تقلبــي از محصــولات واقعــي تمييز 

داده شوند.
 ناصر حاج هاشــمي افــزود: به دليــل ورود اجنــاس بي كيفيــت چيني، 
تشــخيص محصولات باكيفيت بســيار دشــوار بوده و به همين خاطر بايد 
محصولات و برندهاي شناســنامه دار وارد شوند و اجناســي را اجازه فروش 
دهند كه كنترل شــده و عــوارض گمركــي پرداخت كرده انــد. وي افزود: 

برندهاي شناســنامه دار بايــد از طريق درســت و صحيح با اخــذ عوارض 
 گمركي و كنترل شــده وارد كشــور شــوند و اجناســي را اجــازه فروش

 بدهنــد كه از مبادي رســمي وارد كشــور شــده باشــند و افــراد نتوانند 
سيســتم را دور بزنند. به گفته حاج هاشــمي نظارت وكنتــرل محصولات 
وارداتــي در حــد كافي نيســت و به عبارتي ســر مــردم كلاه مــي رود و 
 شــعور مردم را در نظــر نمي گيرنــد در حالي كــه مردم جنــس مرغوب 

را تشخيص مي دهند.
 به گــزارش ميــزان، وي افــزود: دلالان با دور زدن، مردم را ســر كيســه 
 مي كنند. از طرفي وقتي قيمت محصولات توليــد داخل به دليل هزينه هاي 

 ســر ســام آور گران تمــام شــود، بســتر ورود كالاي قاچاق بــه راحتي 
فراهم مي شــود.  حاج هاشــمي با بيــان اينكه برندهاي معــروف كفش در 
ايران شــناخته شــده اند، افزود: برندهاي بنام، مانند پومــا، آديداس، جي 
اوك، نايــك و اكــو نمايندگي هــاي بــه نام هســتند كه بــا خدمات پس 
 از فــروش مشــتري را نســبت بــه محصــول خــود مطمئــن مي كنند. 
به گفتــه حــاج هاشــمي بــا ورود برندهــاي شناســنامه دار بــا كمك 
اتحاديه هــا مي تــوان تشــخيص داد كــه چــه كفشــي تقلبــي و چــه 
 كفشــي اصل اســت و ايــن نمايندگي ها و شــركت هــا پاســخگو بوده و 

مسئول هستند. 

لزوم ورود برندهاي مشهور كفش به كشور
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تجلیل و تکریم از خانواده های 
معظم شهدای مدافع حرم استان 

چهارمحال وبختیاری
نماینده محترم ولی فقیه در استان در آیین تجلیل 
و تکریم از خانواده های معظم و معزز شهدای مدافع 
حرم استان گفت:گرامیداشت پنجمین سالگرد 
شهادت ســردار دل ها حاج قاســم سلیمانی در 
سالروز ولادت با سعادت حضرت امام محمدباقر 
)ع( و آغاز ماه مبارک رجب برای بنده باعت افتخار 
است در آغازین روز ماه رجب و در سالروز ولادت 
امام محمدباقر)ع( در خدمت خانواده های معظم 
شهدای مدافع حرم باشــم.راهی را که شهدا طی 
کردند راه اولیاء الله بودخوشــا به ســعادت شما 
خانواده های شــهدای مدافع حرم که در دفاع از 

اسلام و دفاع از حرم اهل بیت)ع( شریک هستید
شما روسفید و ســرافرازید و ان شاءالله در قیامت 
با تاج افتخار و چهره ای نورانی محشور می شوید.

انشاءالله به زودی سوریه از دست اجانب و غاصبان، 
پاک و منزه خواهد شد.

روابط عمومی و اطلاع رسانی بنیاد شهید و امور 
ایثارگران استان چهارمحال و بختیار

مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق 
مازندران خبر داد:

کشف مزرعه استخراج رمز ارز 
غیرمجاز در آمل

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق مازندران از 
کشف یک مزرعه اســتخراج رمز ارز غیرمجاز در 
شهرستان آمل خبر داد.  حسینی کارنامی گفت: 
با پیگیری های مســتمر و تلاش های هماهنگ 
مدیریت امور غرب آمل، تیم های بازرسی، حراست 
و همچنین همکاری نهادهــای امنیتی و قضائی 
شهرستان آمل، تعداد ۸۱ دستگاه استخراج رمز ارز 

غیرمجاز شناسایی و ضبط شد.
او افزود: این عملیات نتیجه همکاری و هماهنگی 
دقیق بین نهادهای مختلف بوده است که در راستای 
مقابله با فعالیت های غیرقانونی در زمینه استخراج 
رمز ارز انجام شد. مدیرعامل شرکت توزیع نیروی 
برق مازندران تاکید کرد اســتخراج رمز ارزهای 
غیرمجاز نه تنها آسیب های زیادی به شبکه برق وارد 
می کند، بلکه موجب اتلاف منابع انرژی و تهدید 
امنیت شــبکه توزیع برق نیز می شود. حسینی 
کارنامی گفت: افرادی که مراکز غیرمجاز رمز ارز را 
معرفی کنند، تا حداکثر ۵۰ میلیون تومان پاداش 
دریافت خواهند کرد. اینکار از طریق سامانه پیامکی 
۳۰۰۰۵۱۲۱ و نرم افزار "برق من" امکان پذیر است 

و البته نام این افراد محرمانه خواهد ماند.

بازدید مدیــرکل دفتر مدیریت 
بحران و پدافنــد غیرعامل وزارت 
نیرو از نمایشگاه مدیریت بحران 

صنعت آب و برق استان مرکزی
سید محسن موسوی:  سیف الله آقابیگی مدیرکل 
دفتر مدیریت بحــران و پدافند غیرعامل وزارت 
نیرو  با سفر یکروزه به استان مرکزی از نمایشگاه 
مدیریت بحران صنعت آب و برق این استان بازدید 
کرد.  در این نمایشگاه تیم عملیاتی واکنش سریع 
شرکت آب و فاضلاب اســتان مرکزی به همراه 

تجهیزات کامل حضور چشمگیری داشت.

حضور فعال پتروشیمی پردیس در 
چهارمین نمایشگاه تخصصی سلامت، 

ایمنی و محیط زیست پارس
چهارمین نمایشــگاه تخصصی سلامت، ایمنی 
و محیط زیســت )HSE( ویژه صنایع نفت، گاز 
و پتروشــیمی با حضور ســردار جلالی، رئیس 
سازمان پدافند غیرعامل کشور، در محل دائمی 
نمایشگاه های منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس 

برگزار شد.
به گــزارش روابط عمومــی و امــور بین الملل 
پتروشــیمی پردیس، واحد HSE این شرکت با 
حضور فعال در این نمایشگاه به ارائه دستاوردها 
و توانمندی هــای خــود در حوزه هــای ایمنی، 
آتش نشانی و ســلامت پرداخت. این نمایشگاه 
بستری مناسب برای نمایش نوآوری ها و تجربیات 
برتر در حوزه ایمنی و بهداشت محیط زیست صنایع 

پتروشیمی بود.
واحد HSE پتروشیمی پردیس با برپایی ایستگاه 
پایش ســلامت، خدمــات مختلفــی از جمله 
اندازه گیری فشار خون و قند خون، آنالیز بدنی و 
مشاوره های بهداشتی را به بازدیدکنندگان ارائه 
کرد. این اقدامات با هدف ارتقای آگاهی و ترویج 
فرهنگ سلامت و ایمنی در محیط های صنعتی 

صورت گرفت.

رئیس سازمان آموزش فنی 
و حرفه ای کشــور گفت: 
در حــال حاضــر دو هزار 
نفر به صورت مستقیم در 
پتروشیمی ایلام مشغول 
بکار هســتند و این مجتمع می تواند موتور توسعه 

منطقه شود.
 ایلام- غلامحسین محمدی در آیین افتتاح مرکز 
جوار کارگاهی در پتروشــیمی ایلام اظهار داشت: 
چندین برنامه پیشرفت و توسعه در کشور تدوین 
شــده، اما به دارایی های مرکزی و مولدهای اصلی 
اقتصاد در استان ها و سایر مناطق، به عنوان تکیه 
گاه که قوت اصلی کشور هستند، کمتر دقت شده 

است.

وی افزود: به عنوان مثال منطقــه ویژه اقتصادی 
پارس جنوبی یک مولد کشــوری است که با ایجاد 
چندین حلقه در حوزه  ســرمایه گذاری و توسعه 
 در  میلیاردهــا دلار بــرای کشــور ثــروت ایجاد 

کرده است.
معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: در این 
مرکز آموزش جوانان بر اساس نیازهای منطقه علاوه 
بر پتروشیمی در حوزه های دیگر چون صنایع بالا 
دست و پایین دستی پتروشیمی صورت می گیرد 
و همچنین دانش آموزان و دانشجویانی متناسب با 

نیازهای آتی ترتیب می شوند.
محمدی عنوان کرد: در حال حاضر دو هزار نفر به 
صورت مستقیم در  پتروشــیمی ایلام مشغول به 
کار هســتند و این مجتمع می تواند موتور توسعه 

منطقه شود.
مدیرعامــل شــرکت پتروشــیمی ایــلام نیز در 
این آیین گفــت: پیروی نشســت هم اندیشــی 

با مســئولان ســازمان فنی و حرفه ای در استان 
همراهی و همــکاری متقابلی در بحــث بالا بردن 
 کیفیــت آمــوزش و توانمندی پرســنل صورت 

گرفته است.
یوسف شــریفی با بیان اینکه استارت پتروشیمی 
ایلام از سال ۸۲ زده شد، افزود: هم اکنون بیش از 
۳ هزار نفر به صورت مستقیم و غیر مستقیم در این 

مجتمع مشغول به کار هستند.
وی با بیــان اینکه تکنولوژی پتروشــیمی ایلام از 
به روزترین تاسیسات روز دنیاســت، گفت: وجود 
تحریم ها شرکت را با ســختی های مواجهه کرد، 
که خوشــبختانه با توانمندی نیروهای داخلی این 

مشکلات مرتفع شد.
مدیرکل فنی و حرفه ای ایلام نیز با اشاره به وجود 
شرکت های بزرگ پتروشیمی، نفت و گاز در عرصه 
صنعت استان ایلام، گفت: این صنایع زمینه اشتغال 

برای افراد زیادی را فراهم کرده است.

حمیدرضا رئیســی گفت: یکــی از جوامع هدف 
گروه های آموزش سازمان فنی و حرفه ای ارتقای 
ســطح مهارتی کارگران طبق قانون کار جمهوری 

اسلامی است.
وی در پایان گفت: خوشبختانه ارتباط خوبی بین 

پتروشیمی ایلام و فنی و حرفه ای ایلام برقرار شده 
است. غلامحسین محمدی معاون وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی و رئیس ســازمان فنی و حرفه ای 
کشور، صبح امروز چهارشنبه ۱۲ دی  ماه در سفری 

دو روزه وارد ایلام شد.

رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور؛

پتروشیمی ایلام با برنامه ریزی موتور توسعه منطقه شود   

معاون سرمایه انسانی و توسعه مدیریت هلدینگ پترو پالایش 
اصفهان دربــاره برگزاری طــرح راهیان پیشــرفت صنعت در 

پالایشــگاه اصفهان گفــت: از اقداماتی که در نظــام مقدس 
جمهوری اســلامی ایران طرح ریزی شده اســت، آشنا سازی 
دانش آموزان و دانشــجویان با دســتاوردها و پیشــرفت های 
کشــور عزیزمان ایران اســت. از جمله اهداف ایــن طرح می 
توان به خودبــاوری، امیدآفرینی و تقویت اراده برای ســاخت 
و اعتلای ایــران عزیزمان اشــاره کرد که این موضوع ســبب 
میگردد تا در راســتای منویات مقام معظم رهبــری مبنی بر 
بصیرت افزایی و نشــر روحیه امید در جوانان، شناخت نخبگان 
 و دانشــجویان نســبت به جایگاه کشــور در منطقه و دنیای

 کنونی عمیق 
محمد ده بیدیان ، تاکید کرد: در همین راســتا شرکت پالایش 

نفت اصفهان نیز به عنوان یکی از شرکت های طلیعه دار در زمینه 
مسئولیت های اجتماعی علاوه بر اجـرای ساختارمند کارآموزی 
دانشجویان و دانش آموزان برای بازدیدهای دانشجویی و دانش 
آموزی گام های موثری برداشته اســت که اجرای طرح راهیان 
پیشرفت صنعت در پالایشگاه اصفهان ازجمله این برنامه هاست.

وی با اشــاره به اینکه در نوبت اول دانشجویان دانشگاه کاشان 
و دانش آموزان مدارس پســرانه غیر انتفاعی شهرک منتظری 
در طرح راهیان پیشــرفت صنعت در پالایشگاه اصفهان حضور 
یافتند ادامه داد: در سال گذشــته این شرکت پذیرای اجلاس 
آموزشی طرح تربیت و تعالی راویان پیشرفت از سراسر کشور، 
با مدیریت قرارگاه روایت پیشرفت صنعت نفت بود و در همین 

 راســتا نیز اقدام به تربیت راویان شــرکت در قالــب پودمان 
آموزشی نمود.

ده بیدیان اظهارداشت:خوشبختانه با تلاش های صورت گرفته و 
به همت معاونت سرمایه انسانی و توسعه مدیریت و اداره آموزش 
و تعالی منابع انسانی در قالب برنامه آموزشی منسجم و هدف دار 
طرح راهیان پیشرفت درپالایشگاه اصفهان مانند دیگر صنایع 

کلید خورد.
وی افزود:جهت برگزاری این طرح ادارت بسیاری برای هر چه 
 HSE ،بهتر برگزاری آن دخیل هستند که از جمله اداره حراست
)بهداشت، محیط زیست و ایمنی ( روابط عمومی، معاونت تولید 

و مهندسی و توسعه هستند.

سید محسن موســوی: مهدی کمال آبادی فراهانی مدیرعامل 
شرکت گاز استان گفت: تعداد ۱۲ هزار و ۲۸ مصرف کننده جدید 
طی نه ماه ســال ۱4۰۳، از نعمت گاز طبیعی بهره مند شدند و 

شعله های آبی، گرما بخش زندگی شان شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان مرکزی، مهدی کمال 
آبادی فراهانی مدیر عامل شرکت گاز استان مرکزی خاطرنشان 
کرد: تعداد ۱۰ هزار و ۸7۰ مصرف کننده گاز طبیعی در بخش 

خانگی و 967 مصرف کننده در بخــش عمومی و ۱9۱ مصرف 
کننده جدید در بخش صنعتی به مصرف کنندگان این شرکت 
اضافه و در مجموع تعداد ۱۲ هزار و ۲۸ مصرف کننده گاز طبیعی 
در بخش های مختلف طی نه ماه سال جاری از نعمت گاز بهره 

مند گردیدند.
وی افــزود: بهره منــدی از گاز طبیعــی نــه تنها بــه کاهش 
هزینه هــا کمــک می کنــد، بلکــه بــا کاهــش آلاینده هــا 

 و آلودگی هــوا، به طور مســتقیم به حفظ محیط زیســت نیز 
کمک می نماید.

کمال آبادی فراهانی همچنین به تلاش های مستمر این شرکت 
در راستای گسترش شبکه گازرسانی و تأمین به موقع این منبع 
انرژی اشاره کرد و گفت: شعله های آبی ناشــی از گاز طبیعی، 
گرما بخش زندگی مردم است که موجب راحتی و آسایش آن ها 

می شود.

مرحله دوم دوره آموزشی بدو اســتخدام ۲۰۳ نفر از نیروهای 
جدید الاســتخدام مدیریــت درمان تامین اجتماعی اســتان 
اصفهان متشکل از پزشکان، کارشناسان پرستاری ، رادیولوژی، 
فیزیوتراپی،آزمایشگاه ،دارویار و …با حضور دکتر محمد رجالی 
مدیر درمان و مرتضی حاجی کاظمی مدیر کل تأمین اجتماعی 

استان اصفهان در مرکز آموزش و پژوهش فردوسی برگزار شد.
مدیر درمان تأمین اجتماعی اســتان اصفهان ضمن عرض خیر 
مقدم به همکاران جدید الاستخدام گفت از طرفی بایستی اعتماد 
به نفس را در شغل و حرفه خود تقویت کنید و همچنین در کنار 
این حرفه و شــغل بحث یادگیری و تجربه آمــوزی را فراموش 
نکنید تا در حال رشد و پیشــرفت باشید. یکی از شغل هایی که 
عیار معنوی بســیار بالایی دارد خدمت درمانی به مردم است و 

شغلی که شما انتخاب کردید جای شــکر گزاری دارد و به شما 
تبریک عرض می کنم.

دکتر محمد رجالی با اشاره به نسبت 7۲ درصدی جمعیت بیمه 
شده استان اظهار داشــت : یکی از بالاترین نسبت های پوشش 
بیمه ای در سطح استانهای کشور است، اصفهان پس از استان 
تهران، بیشــترین بیمه شــدگان تامین اجتماعی را در کشور 
دارد و به عبارت بهتر، از جمعیــت حدود ۵ میلیون و 4۰۰ هزار 
نفری اســتان نزدیک به 4 میلیون نفر بیمه شده سازمان تامین 
اجتماعی هســتند، خیلی از قیاس هایی که در رابطه با شغل ها 
صورت می گیرد اشتباه است و قیاس مشــاغل درمانی با دیگر 
شغل ها که جنبه مادی قوی تری دارد درست نیست و اگر حوزه 
درمان تعطیل شــود متوجه خواهیم شد که در اینصورت مردم 

چقدر گرفتار خواهند شد. دکتر محمد رجالی ادامه داد برگزاری 
دوره های آموزشی بدو اســتخدام باعث می شود با حقوق خود 
آشنا شوید دچار آسیب های شغلی نشوید و کار را با قوت بیشتر 

شروع کنید.
ایشان با اشــاره به اهمیت رعایت اخلاق حرفه ای گفت خوش 
برخوردی و رفتار شایسته باعث ارتقاء بهره وری خدمت رسانی 
خواهد شــد و رضایتمندی بیماران را در پی خواهد داشت و هر 
لبخند شما به بهبودی بیمار کمک خواهد کرد مخصوصا بیمارانی 
که دردمند هستند و بایستی با ســعه صدر با آنها برخورد کرد و 
مطمئن باشــید خداوند متعال بهترین ســود را برای شما رقم 

خواهد زد.
در ادامه مدیــر کل تامیــن اجتماعی اســتان اصفهان ضمن 

عرض خیــر مقدم و خــوش آمد بــه اعضای جدیــد خانواده 
تأمین اجتماعــی گفت: همگی بایــد به این ســازمان کمک 
 کنید تا به اهــداف خاص خود کــه ارائه خدمــات درمانی به 

مردم است برسد.
مرتضی حاجی کاظمی افزود سازمان تأمین اجتماعی بزرگترین 
خریدار خدمت درمان در کل کشــور اســت و این اهمیت کار 

درمانی را توسط شما عزیزان بیشتر نشان می دهد.
وی با بیان اینکــه 99 درصد درمان تأمیــن اجتماعی بصورت 
رایگان اســت گفت مراجعین بخش درمان با مشکلات زیادی 
روبرو هستند و امید شان به این مجموعه هست و بایستی قدر 
خود را بدانید یک نیروی جدید با انگیزه بالا به مجموعه اضافه 

می شود بسیار خرسند هستیم.

مسئول ســازمان بســیج کارمندان ســپاه کربلا مازندران از 
مدیرعامل شــرکت گاز مازندران به عنوان مدیر نمونه بسیجی 

استان تقدیر کرد.
در متن تقدیر سرهنگ شعبانی خطاب به مهندس هژبر جوادی 

آمده است:
بســیج یادآور خاطــره عزیزترین نهــاد و بزرگتریــن مردان 

تاریخ اســت. نهادی که به تعبیــر امام خمینی )ره( تشــکیل 
آن یقینــاً از بــرکات و الطــاف جلیــل خداوند تعالــی بود و 
شــجره طیبه و درخت تنــاور و پرثمری اســت که شــکوفه 
 هــای آن بــوی بهــار وصــل و طــراوت یقیــن و حدیــث 

عشق می دهد.
لذا فرا رسیدن هفته مبارک بســیج را به شما بسیجی سرافراز 

تبریک و تهنیت عرض نموده و از تلاش های صادقانه و خدمات 
خالصانه شــما بعنوان مدیر نمونه بســیجی اســتان مازندران 
صمیمانه تشــکر می نمایم و از درگاه خداوند ســبحان توفیق 
و ســعادت را در ظل توجهات حضرت ولی عصــر )عج( و تحت 
زعامت حضرت آیت الله العظمی امام خامنه ای )مدظله العالی( 

خواستارم.

البرز - استاندار البرز: نماینده عالی دولت در استان البرز گفت: ما 
نیاز داریم که از تمامی توان داخلی استان و توجه ملی بهره برداری 
کنیم تا بتوانیم زیرساخت های اســتان را تکمیل کرده و ارتقا 

دهیم.
به گزارش اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل اســتانداری 
البرز، مجتبی عبداللهی در برنامه زنده رادیویی البرز من سلام که 
روز چهارشنبه ۱۲ دی ماه ۱4۰۳ صورت گرفت، ضمن تشکر از 
حمایت ها و ابراز لطف مردم شریف استان، تأکید کرد که استان 
البرز با رشد سریع جمعیت و نیازهای روزافزون، نیازمند توجه 

ویژه به مسائل زیرساختی است.
وی با اشــاره به موضوعات متعددی که استان را با چالش هایی 
مواجه کرده به ویژه در حوزه  زیرســاخت ها، گفت: مردم عزیز 
استان البرز حق دارند که این مشکلات برطرف شود و قابل توجیه 
نیست که پس از گذشت ســال ها، هنوز با چنین کمبودهایی 

مواجه باشیم.
عبداللهی با اشاره به رشد جمعیت استان به بیش از ۳.۵ میلیون 
نفر، افزود: در ســال های گذشته اســتان از نظر جمعیتی رشد 
زیادی داشته، اما زیرساخت های آن به همان سرعت پیشرفت 

نکرده اســت. به همین دلیل، در ایــن دوره از مدیریت خودم و 
تمامی دستگاه های اجرایی، در تعاقب تلاش های صورت گرفته، 
همچنان تمرکز ویژه ای بر حل مشــکلات زیرساختی خواهیم 

داشت.
وی همچنین به اهمیت توجه به مســائل اجتماعی و فرهنگی 
استان اشــاره کرد و افزود: موضوعات اشتغال، مسکن و ازدواج 
جوانان از جمله اولویت های دیگر ماســت که باید به طور ویژه 
پیگیری شود. جوانان استان باید از حمایت های لازم برخوردار 
شوند تا بتوانیم با ایجاد فرصت های شغلی و رفاهی، آینده ای بهتر 

برای آن ها رقم بزنیم.
استاندار البرز با تأکید بر عزم راسخی که برای توسعه استان و رفع 
مشــکلات آن، گفت: تمام تلاش خود را خواهیم کرد تا در کنار 
توجه به زیرساخت ها، به مسائل اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی 
اســتان نیز رســیدگی کنیم و گام های مؤثری در جهت رفاه و 

پیشرفت مردم عزیز البرز برداریم.
اســتاندار البرز با اشــاره به تغییرات مدیریتی در سطح استان، 
تأکید کرد که این تغییرات با هدف ایجاد تحول و بهبود عملکرد 

در بخش های مختلف صورت می گیرد.

عبداللهی ضمن تشکر از تلاش های همه مدیران و فرمانداران در 
استان، گفت: تمامی فرمانداران و مدیران دستگاه های اجرایی 
استان با تلاش و پشتکار خود کار کرده اند، اما با توجه به نیاز به 
تحول و سرعت عمل در تحقق مطالبات مردم، تغییرات مدیریتی 

جزو برنامه های ضروری است.
وی افزود: هدف ما این اســت که مدیران عمل گــرا، با انگیزه و 
توانمند انتخــاب کنیم تا بتواننــد در حوزه های مختلف تحول 
ایجاد کرده و مشکلات اســتان را در کمترین زمان ممکن حل 
کنند. ما نیاز داریم که از تمامی توان داخلی استان و توجه ملی 
بهره برداری کنیم تا بتوانیم زیرساخت های استان را تکمیل کرده 

و ارتقا دهیم.
عبداللهی همچنین به موضوع توجه ویژه به مناطق کم برخوردار 
استان اشاره کرد و اظهار داشــت: ما در این مدت توجه خاصی 
به محلات کم برخوردار داشتیم و شــهرداری ها موظف شدند 
که بودجه های خود را به طــور متمرکز به این مناطق اختصاص 
دهند. در همین راستا، کاهش جرائم در استان به واسطه اقدامات 
اجتماعی مثبت از جمله راه اندازی قرارگاه اجتماعی، نتایج قابل 

توجهی داشته است.

وی در ادامه سخنان خود به مســأله مدیریت مصرف انرژی نیز 
اشاره کرد و از مردم استان به دلیل همکاری در صرفه جویی انرژی 

و همراهی در پویش »دو درجه کمتر« تشکر کرد.
استاندار البرز تصریح کرد: با وجود مشکلاتی که در تأمین گاز و 
برق در این مدت داشتیم، همکاری مردم در صرفه جویی و کاهش 

مصرف انرژی بسیار ارزشمند بوده است.
عبداللهی همچنین به اقدامات انجام شده در حوزه های اقتصادی 
و اجتماعی اشــاره کرد و گفت: در کنار توجه به زیرساخت ها، 
در تلاش هستیم تا مشــکلات اقتصادی استان را در حوزه های 
مختلف از جمله کشاورزی، صادرات و واردات حل کنیم تا استان 

البرز در مسیر توسعه پایدار قرار گیرد.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

معاون سرمایه انسانی و توسعه مدیریت هلدینگ پترو پالایش اصفهان خبر داد؛ طرح راهیان پیشرفت صنعت در پالایشگاه اصفهان کلید خورد

بیش از 12 هزار مصرف کننده جدید از نعمت گاز طبیعی برخوردار شدند

مدیر درمان در مرحله دوم دوره آموزشی بدو استخدام گفت: یادگیری و تجربه آموزی را فراموش نکنید تا در حال رشد و پیشرفت باشید

تجلیل از مدیرعامل شرکت گاز مازندران بعنوان مدیر نمونه بسیجی 

با وفاق و هم افزایی بر روی ارتقا زیرساخت های استان متمرکز شده ایم

خبر

استان ها
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 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

كانال تلگرامي گنجينه كتاب داراي بخش »ياران گنجينه كتاب« است كه 
اعضاي كانال دست نوشته هاي خود را براي انتشار در كانال مي فرستند. 
در اين ستون هر روز با اين دست نوشته ها همراه خواهيم شد. در صورت 

علاقه مي توانيد متن هاي خود را براي اين كانال بفرستيد.

رنگ عزا
  زهره زرگر

مادرم وقتى مرد، پاسبان ها همه كاسب بودند. 
مرد همسايه از من پرسيد: دخترم كمك مى خواين؟

من از او پرسيدم... 
من از او هيچ نپرسيدم و از او هيچ نخواســتم من و فقط چشم در نگاهش 

دوختم پاسخى سر دادم: ممنون همه چى رو به راهه... 
و نبود خوب نبود، حال ويرانه من خوب نبود، بس كه ناليدم اندر سر خود، 

درد موج مي زد لابه لاى خاطرات ناتمام مانده من. 
مادرم وقتى مرد، پدرم بى خبر از راه رســيد، خواهرم گريان شد، دست در 

گريبان پدر انداختم: پدر مادر رفت! 
مادرم لالايى مى خواند، خط خوبى كه نداشت 

اما شعرهاى خوبى مي سرود وصف حال من سرگشــته خام، تا شوم بس 
پخته تا نيفتم به دام. 

مادرم وقتى مرد، سنگ قبر شد گران، كفن و كافور وگلاب، من و خواهرمو 
يك بطرى آب. 

بر سر خاك مزارش رفتيم تا به تاريكى تا شب مهتاب. 
تا آواز اذان، تا نماز وحشت
وحشت از حس نبود مادر

وحشت از تجديد فراش يك مرد
وحشت از خانه اى بى بوى غذا 
وحشت از مشكى، از رنگ عزا

@ganjine_ketab
منبع: گنجينه كتاب

ياران گنجينه كتاب

آيا تا به  حال از خود پرسيده ايد چه چيزي باعث متمايز شدن 
فروشندگان حرفه اي از ديگران مي شود؟

بسيار اهميت دارد كه بدانيد فروشــندگان حرفه اي براي 
كسب موفقيت بايد چه كارهايي انجام دهند و از چه كارهايي 
بپرهيزند. گاهي اوقات فروشندگان عاداتي دارند كه آنها را 

از موفق شدن دور مي كند. 
مي خواهم 6 رازي را با شما در ميان بگذارم كه فروشندگان 
حرفه اي بايد در هنگام فروش از آنها دوري كنند. اگر شما 
نيز بتوانيد از اين 6 اشتباه اجتناب ورزيد، كم كم در حيطه 
شغلي تان به يك رهبر تبديل مي شويد و از ثروت و شهرتي 

كه كسب مي كنيد، لذت خواهيد برد. 

 ۱. آنها به مشتري اجازه مي دهند كه فرايند فروش را در 
دست بگيرد

بهترين روش كنترل فرايند فروش اين اســت كه ســوال 
بپرسيد. اگر سوالات خوبي بپرســيد، مي توانيد مشكلات 
شخصي يا سازماني مشتري تان را شناسايي كنيد و بسنجيد 
كه آيا محصول شما مي تواند گرهي از مشكلات مشتري باز 
كند يا خير. همچنين اين بهترين روش براي كشــف نيازها 
و ارزش هاي مشتري و شناســاندن خودتان به عنوان يك 

متخصص است. 

 ۲. آنها قبل از جلســه فــروش به تحقيق  و بررســي 
نمي پردازند

اگر آنقدر خوش شانس بوديد كه توانستيد جلسه فروشي با 
مدير يكي از شركت هاي هدف تان داشته باشيد، بهتر است از 
قبل كمي تحقيق كنيد. متاسفانه من به بدترين شكل ممكن 

اين درس را آموختم. 
مدتي بود كه مي خواستم مشتري سازمان خاصي را به دست 
آورم و در نهايت شــانس با من يار بود و توانستم جلسه اي 

با آنها بگذارم. با اين حال آنقدر وقت نگذاشتم و درباره آن 
شركت تحقيق نكردم و درنتيجه بيشــتر زمان جلسه به 
معرفي مسائل ساده و اساسي آن سازمان گذشت و من فرصت 
چنداني براي معرفي محصولاتم نداشــتم. بديهي است كه 
نتوانستم چيزي به آنها بفروشــم، اما درسي از اين موضوع 

آموختم كه تا آخر عمر فراموش نمي كنم. 
قبل از آنكه با مشتري تماس بگيريد يا جلسه اي بگذاريد، 
زماني را صرف تحقيق و بررسي كنيد. اينگونه شانس بسيار 

بهتري در رسيدن به اهداف تان خواهيد داشت. 

 ۳. آنها در طول فرايند فروش خيلي صحبت مي كنند
بسياري از فروشندگان وقت زيادي را صرف صحبت كردن 
طولاني درباره تخصص شان، محصول، ويژگي هاي محصول، 

خدمات و مسائل ديگر مي كنند. 
اين صحبت ها به متقاعد كردن مشتري به خريد از شما كمكي 
نمي كند و حتي ممكن است آنها را به اين فكر بيندازد كه شما 
توجهي به خواسته هاي شــان نمي كنيد. از مشتري درباره 
تجربه ها و نيازهايش سوال كنيد تا بتوانيد بهترين راه حل يا 

استراتژي را به او پيشنهاد كنيد. 

 ۴. آنها اطلاعات بي ربطي ارائه مي كنند
زماني كه در دنياي تجارت بودم، در جلســات بي شماري 
شــركت مي كردم و بارها ديده بودم كه فروشــندگان از 
چيزهايي صحبت مي كنند كه كاملا به افراد حاضر در جمع 

بي ارتباط است. 
براي مشــتريان اهميتي ندارد كه شما چه پشتوانه مالي اي 
داريد يا چه كساني مشتري شــما هستند؛ آنها فقط به اين 
موضوع فكر مي كنند كه محصول يا خدمت شما به دردشان 
مي خورد يا خير. بيشــتر زمان جلســه را به بيان مزاياي 
محصول تان در رابطه با مشكل يا خواسته مشتري بپردازيد 

تا آنها متقاعد شــوند كه محصول تان مشكل آنها را حل و 
زندگي شان را ساده تر مي كند. 

 ۵. آنها آمادگي توضيح درباره محصولات شان را ندارند
همان اوايل كه تازه وارد دنياي فروش شــده بودم، روزي با 
مشتري اي تماس گرفتم تا پيامي در صندوق پست صوتي اش 

بگذارم، اما ناگهان خودش تماس مرا پاسخ داد. 
من كه اصلا آمادگي نداشتم، به جاي اينكه سوالات درست و 
حسابي بپرسم و كنترل مكالمه را در دست بگيرم، تمام وقتم 
را صرف پاسخ دادن به سوالات او كردم. اين موضوع باعث شد 
مشتري كنترل فرايند فروش را تمام و كمال در دست بگيرد و 
چه در جلسه فروش شركت كنيد، بسيار مهم است كه آمادگي 
كافي داشته باشيد. يا حتي بيش  از حد آماده باشيد. آمادگي 
يعني داشــتن تمام اطلاعات مرتبط، از جمله قيمت، سابقه 
و نمونه در ذهن يا روي كاغذ و فهرستي از سوالاتي كه بايد 
بپرسيد. پيشنهاد مي كنم چك ليستي شامل تمام اطلاعات 
مورد نياز داشته باشيد و قبل از هر تماس يا جلسه آن را بررسي 
كنيد. مهم نيســت كه تا به  حال چندين بار تماس تلفني يا 
جلسات فروش داشته ايد؛ هميشه بايد قبل از تماس يا جلسه 
همه چيز را آماده كنيد. شما فقط يك بار شانس اين را داريد 

كه تاثير خوبي روي مشتري بگذاريد. آن را از دست ندهيد. 

 6. آنها نمي توانند معامله را ببندند
اگر داريد محصول يا خدماتي را به فروش مي رسانيد، بايد از 
مشتري بخواهيد كه آن را بخرد. به ويژه وقتي مدتي را صرف 
بررسي كرده ايد و مي دانيد كه محصول شما مي تواند نياز يا 
مشكل مشتري را حل و به او كمك كند. مادامي كه به روشي 
مودبانه، با اعتماد به نفس و خيرخواهانه از مشتري بخواهيد 

محصول تان را بخرد، نتيجه خوبي نيز خواهيد گرفت. 
www. modiresabz. com :منبع

اجتناب از 6 اشتباه در فروش حرفه اي

بازاريابی سبز چيست؟
بازاريابى سازگار با محيط زيست يا »بازاريابى 
سبز« روشــى از دادوستد اســت كه در آن 
تقاضاى مصرف كننــدگان در رابطه با ترويج 
فرهنگ محافظــت از محيط زيســت، مورد 
توجه قــرار مى گيرد. كمپين هــاى بازاريابى 
ســبز، برتــرى ويژگى هــاى محصــولات و 
خدمات شــركت خود را در زمينه  حفاظت از 
محيط زيست پررنگ مى كنند. اين ويژگى ها 
معمولا شــامل مواردى مانند استفاده از مواد 
ســازگار با محيط زيست در بســته بندى ها، 
افزايش بازده  مصرف انرژى در محصولات برقى، 
كاهش مصرف مواد شيميايى در محصولات 
كشــاورزى، يا كاهش توليد ســموم و ديگر 

آلاينده ها در فرايند ساخت محصول هستند.
بازاريابــان بــه تقاضــاى رو بــه رشــد 
مصرف كنندگان براى محصولات ســازگار با 
محيط زيســت، به چند روش پاسخ مى دهند 
كه هر يك از آنها يكى از اجزاى بازاريابى سبز 

است. اين روش ها عبارتند از:
1. تاكيــد روى ويژگى هــاى ســازگار بــا 

محيط زيست محصول
 2. معرفى محصولات جديد مطابق با سليقه  
مشتريان؛ محصولاتى با بازدهى مصرف انرژى 
بالا، اســراف كم، طول عمر زياد و سازگار با 

آب وهواى بومى
3. طراحى مجدد محصولات موجود، با توجه 
به تقاضاى مصرف كنندگان. گرايش مشتريان 
به ســوى كمپين هــاى بازاريابــى كه روى 
اخلاق طبيعت دوســتانه و فوايد محصولات 
شركت شان براى محيط زيست تاكيد دارند، 

در حال رشد است.
بسيارى از شــواهد نشــان مى دهند كه بعضى از 
شــركت ها، تنها جهت كســب منافع بيشتر روى 
بازاريابى ســبز تاكيد دارند. گرچه شركت هايى نيز 
هســتند كه محصولات شــان را با حساسيت هاى 
همه گير محيط زيســت هماهنگ مى كنند؛ زيرا 
صاحبان و مديران آنها به اندازه  خشــنودى و رفع 
نياز ها و خواسته هاى مصرف كنندگان، در برابر حفظ 

محيط زيست نيز احساس مسئوليت مى كنند. 
www.chetor.com

مفاهيم بازاريابی مهارت هاي مديريتي

اجازه ندهيد كلمات و عباراتي چون »پيروزي« يا »شكست« به غول هايي تبديل شوند كه فقط تصميم گيري 
نهايي را براي شما سخت تر كنند. 

 توجه بي حد و حصر به نتيجه كار كه پيروزي يا شكســت است، ترس شما را در 
مرحله مهم تصميم گيري افزايش مي دهد و اصولا ترس از شكست 
مانع گرفتن تصميم هاي درست مي شود. منظور من اين نيست كه 
خطرات احتمالي را بررســي و پيش بيني نكنيد، بلكه مد نظر قرار 

دادن خطرات احتمالي توان ما را براي مقابله با خطرات بيشتر مي كند. توجه 
به خطرات احتمالي و پيش بيني آنها ابدا به معناي ترس از تصميم گيري نيست، بلكه 

برعكس شجاعت و تيزهوشي شما در گرفتن تصميم هاي بهتر را بيشتر مي كند و آگاهي تان را نيز 
نسبت به آنچه قرار است اتفاق بيفتد، افزايش مي دهد. منظور من اين است كه ترس از شكست مانعي بر 

سر راه شما نباشد، شما فرايند تصميم گيري و اقدام و عمل را به طور كامل طي كنيد و اجازه ندهيد كه ترس 
از شكست به عنوان يك گزينه در فرايند تصميم گيري شما دخالت كند. بنابراين آن را به طور كامل حذف كنيد. 

@PracticalManagement

از شكست نترسيد

استراتژي خود را به كلينيك ببريد
استراتژى و مديريت استراتژيك از نخستين واژه هايى هستند كه هر تازه واردى 
به دنياى مديريت، آنها را به هزار شكل و روايت مى شنود.اين را تقريبا همه ما قبول 
داريم كه هر فردي، هر سازماني و هر كشوري براي موفقيت بايد استراتژي داشته 
باشد، اما مشكل آنجا آغاز مي شود كه ما به اشتباه فكر مي كنيم كه استراتژي داريم، 
اما در واقعيت نه. استراتژى اى در كار نيســت. همان گونه كه آدم ها گاهي مريض 
مي شوند و مي ميرند، استراتژي ها نيز ناخوش مي شوند و جان مي دهند و در واقعيت 
از بين مى روند. در ادامه 3 نشانه به شما معرفي مي كنم كه اگر در زندگي يا سازمان 
يا كشور وجود داشت، سيگنالي است كه بيانگر مريضي يا مرگ استراتژي شماست. 

 ۱. نشانه واترلو
اين نشانه از آخرين جنگ ناپلئون كه منجر به شكست وي شد، برگرفته شده 
است. اگر شما چه به عنوان يك فرد و چه به عنوان يك سازمان و چه در عرصه 
كشورداري فعاليت همزمان و ســنگين در چندين جبهه متفاوت و در برابر 
رقباي متعدد داريد، اين نشانه خوبي نيست. هيچ فردي يا سازماني يا كشوري 
نمي تواند همزمان در همه حوزه ها عملكرد مناسبي داشته باشد. اگر چنين 
رفتار كنيد، در همه چيز عملكرد ضعيفي خواهيد داشــت. به اين مي گويند 
همزمان دنبال دو خرگوش دويدن. هيــچ كدام را نمي توانيد به چنگ آوريد. 
اين موقعيت نشان دهنده آن است كه شما نمي توانيد دست به انتخاب بزنيد و 

به بيماري »همه چيزخواهي« دچار هستيد. 

 ۲. نشانه مشابهت
اگر شــما هيچ مزيت متمايزكننده اي نداريد، اين نشــانه مــرگ يا مريضي 
استراتژي شماست. نتايج يك پژوهش جهاني جالب نشان مي دهد 80 درصد 
از مديران شــركت هاي بين المللي معتقد بوده اند كــه محصولات و خدمات 
عرضه شده توسط شركت شان در بازار كاملا متمايز است. با اين حال، بررسي 
نظرات مصرف كنندگان همان كالاها حاكي از يك تفاوت چشمگير است. تنها 
چيزي در حدود 8 درصد از مصرف كنندگان با وجود تمايز در اين محصولات و 
خدمات موافق بوده اند. بنابراين دقت كنيم كه در عرصه زندگي فردي، هدايت 
سازماني و كشورداري واقعا متمايز هستيم؟ در غير اين صورت در دام بيماري 

»يكي شبيه همه« افتاده ايم. 

 ۳. نشانه عدم تنش خلاق
به احساسي كه باعث مي شود تلاش كنيد تا فاصله وضعيت موجود و وضعيت 
مطلوب را طي كنيد، مي گويند تنش خلاق )Creative Tension(. اگر شما 
استراتژي داريد، استراتژي بايد يك تنش يا كشش خلاق ايجاد كند. بايد هر روز كه 
بلند مي شويد، احساس كنيد كه كاري بايد انجام دهيد. اگر صبح ها اين احساس را 
نداريد، بدانيد كه استراتژي شما مرده است و بيماري »خواب آلودگي خرگوشي 

ناشي از نزديك بودن اهداف« را تجربه مي كنيد. 

 تجويز راهبردي
امروز از خود اين 3 سوال را بپرسيد و اگر جواب آنها منفي بود و فهميديد كه 

استراتژي نداريد، شوكه نشويد. 
1- آيا من يا سازمان من يا كشور ما مي خواهد همزمان به تعداد زيادي از اهداف 

برسد؟ آيا واقعا در حال دويدن همزمان دنبال چندين خرگوش هستيم؟
2- آيا من يا سازمان من يا كشور ما وجه تمايزي دارد؟ چرا ديگران ما را بايد 

انتخاب كنند؟ چرا ما بايد برنده شويم؟
3- آيا تنش خلاق را حــس مي كنيم؟ آيا حس مي كنيم كه بايد جســورانه 
به برخي پيشــنهادها نه بگوييم و خلاقانه برخي راه هاي جديد را كه تاكنون 

آزمايش نكرده ايم، انتخاب كنيم؟
به سلامت اســتراتژي خود اهميت بدهيد و آن را گاهي به كلينيك ببريد و مورد 

آزمايش قرار دهيد. 
@Dr_Lashkarbolouki

استراتژيست

تبليغات 
خلاق


